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Nový servis
Zdravotnická záchranná
služba Jihomoravského
kraje na začátku týdne
v Brně-Černovicích otevře-
la nový autoservis pro sa-
nitky a další záchranářská
vozidla, jeho vybudování
stálo 48 milionů korun.
„Přinese to finanční úspo-
ru milionů korun ročně
i rychlejší návrat sanitek
do provozu po opravách,“
řekla ředitelka jihomorav-
ských záchranářů Hana
Albrechtová. Podle ní je
ročně kolem 1000 oprav,
z toho polovinu si plánuje
záchranná služba udělat
v servisu sama. Kromě
toho sbor dostal osm
nových vozů za 31 milionů
korun. ČTK

VÝSTAVIŠTĚ ZABRALA
NOVÁ ŠMOULÍ VESNICE
MODŘÍ POHÁDKOVÍ SKŘÍTKOVÉ LETOS SLAVÍ 65. NAROZENINY STRANA 18

Svátek slaví: Jiřina

přijedeme, naložíme, zaplatíme, odhlásíme

608 333 308, 731 566 786 • www.ib-met.cz

ekologická likvidace vozidel

ČT
K

Na Antarktidu vzali
s sebou i pokrývače
Brněnští polárníci. Letošní expedice Masarykovy univerzity má celkem třiadvacet členů. Cíl. Dlouhodobý
monitoring klimatu a sledování ledovců. Stanice J. G. Mendela. Potřebuje rozsáhlou opravu střechy STRANA 22
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Dominik Feri
se hájí u soudu
kvůli nařčení ze
sexuálního násilí.

Začal soud s bývalým poslan-
cem Dominikem Ferim. Čelí
obžalobě, že se dopustil se-
xuálního násilí. To expolitik
odmítá a věří, že v hlavním lí-
čení prokáže svou nevinu. To
je naplánováno na zítřek.
„Jsem nevinný. To, co je mi
pokládáno obžalobou za
vinu, v plném rozsahu odmí-
tám. Pokládám to za něco, co
je odporné, co je nechutné,
čeho bych nikdy nebyl scho-
pen,“ řekl včera na počátku
své výpovědi Feri. Odmítl, že
by se dopustil sexuálního ná-
silí či zneužil něčí bezbran-
nosti. S první dívkou se Feri
podle svých slov pouze líbal,
s čímž podle něj souhlasila.
Když mu řekla, že nechce po-

kračovat, dál nenaléhal. Při-
pustil, že mohl říct něco, co
se dívky mohlo dotknout, od-
mítl ale, že by pokračoval
v intimních aktivitách.
Důrazně odmítl, že by jí po-

dal nápoj s omamnou látkou.
Ke druhé dívce řekl, že s ním
měla konsenzuální styk. Po-
psal, že s ním dívka i po styku
dále normálně komunikova-
la. Šlo podle něj o „milostný
poměr“. Se třetí dívkou, o kte-
ré obžaloba mluví, se podle
svých slov také líbal s jejím

souhlasem. V její výpovědi
jsou podle Feriho faktické
rozpory, podle něj by také ne-
dávalo smysl, aby se jednání
dopustil na místě, kam mohl
někdo přijít. Podle něj také
nelze mluvit o situaci jako
o pokusu o znásilnění. Po své
výpovědi Feri řekl, že je při-
praven odpovídat na dotazy
stran a soudu, nicméně učiní
tak až po výpovědích poško-
zených a svědků, které prý
nechce ovlivňovat.
Včera byly za zavřenými

dveřmi také zveřejněny výpo-
vědi poškozených dívek.
Feriho začali policisté pro-

věřovat poté, co jej několik
žen obvinilo ze sexuálního
nátlaku, obtěžování a násilí.
Svědectví na jaře 2021 zveřej-
nily weby Deník N a Alarm.
Feri řekl, že všechny případy,
které texty zmiňují, byly pro-
věřeny a pravomocně odlože-
ny. „Celá tato kauza začala na
něčem, co se ukázalo být ne-
pravdivé,“ řekl Feri. ČTK

V Olomouci hrají i v maďarštině
Soubor opery a operety Moravského divadla v Olomouci uvede v pátek
v premiéře inscenaci Modrovousův hrad, symbolistickou operu maďar-
ského skladatele Bély Bartóka doplněnou o Tance z Galanty a Sbory pro
mužské hlasy Zoltána Kodálye. Modrovousův hrad je poměrně krátká
opera, takže obvykle bývá doplňována ještě dalším dílem. V Moravském
divadle zazní spolu s tvorbou Zoltána Kodálye. Výzvou pro hlavní před-
stavitele byla i maďarština a její správná výslovnost, která si vyžádala
několikaměsíční přípravu a s níž pěvcům pomáhala rodilá mluvčí,
kolegyně ze sboru Mária Székelyová. ČTK

Dominik Feri u soudu ČTK

Stroj na vodíkový pohon představili jeho konstruktéři. ČTK

3,5
Češi rádi kupují chytré telefo-
ny. Průměrně si lidé pořídí
nový mobil jednou za tři až
3,5 roku. Ačkoli recyklace vy-
sloužilého telefonu u prodejců
elektroniky či operátorů šetří
životní prostředí, Češi stará
zařízení téměř nerecyklují. Uvá-
dí to analýza projektu datové
žurnalistiky Evropa v datech.
Staré mobily lze odevzdat
v prodejnách s telefony, ty pak
zařídí jejich recyklaci. Právě
mobily představují více než de-
setinu z 15,7 kilogramu elektro-
nického odpadu, který každý
Čech ročně vyprodukuje. ČTK

Čísla dne

200
VMoravskoslezském inovač-
ním centru v Ostravě bylo před-
staveno první české elektroko-
lo na vodíkový pohon. Bicykl
má na jednu vodíkovou lahev
dojezd až 150 kilometrů. Měl
by stát 200 tisíc korun. Primár-
ní pohon elektromotoru zajiš-
ťuje vodíkový palivový článek.
Z přebytečné energie z vodíko-
vého procesu se dobíjí druhý,
menší zdroj, takzvaná rezervní
baterie, na kterou může kolo
ujet bez použití vodíku až 70 ki-
lometrů. Baterie se dobíjí za
jízdy, ale je možné ji dobít
i ze zásuvky.

ČT
K

„Nikdy bych toho
nebyl schopen“

inzerce
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V části historicky cenné
správní budovy Schichtových
závodů v Ústí nad Labem, kte-
rá je součástí ústecké Setuzy,
začaly přípravy na demolici.
Také kvůli tomu se v pátek
mimořádně sejdou ústečtí za-
stupitelé. Historik, senátor
a opoziční zastupitel Martin
Krsek navrhl, aby město
správní budovu odkoupilo
a za dotace opravilo. „Ten
dům je památkou na zlatou
éru Ústí nad Labem, kdy tu
uvědomělí podnikatelé budo-
vali svá impéria. Schichtovy
závody byly největším drogis-
ticko-potravinářským podni-
kem v Evropě, a když v roce

1929 majitelé spoluzakládali
Unilever, centrála pro střed-
ní a východní Evropu byla
právě zde,“ přiblížil historii
areálu Krsek. „Myslel jsem,
že tuhle primitivní éru, kdy
jenom bouráme, máme

v Ústí už za sebou. Tohle je
barbarství,“ dodal. S výzvou
na vedení města se dopisem
obrátili také bývalí ústečtí pri-
mátoři Petr Gandalovič a Jan
Kubata. Součaného primáto-
ra žádají o maximální úsilí

o zachování budovy. Schich-
tovy závody v Ústí nad Labem
byly na přelomu 19. a 20. sto-
letí největším podnikem své-
ho druhu v Evropě. Po druhé
světové válce byl majetek
Schichtů v Československu

znárodněn, avšak jméno za-
kladatele zůstalo v názvu fir-
my až do roku 1951. Ze
Schichtových firem později
vznikl národní podnik Seve-
ročeské tukové závody, dneš-
ní Setuza. ČTK

Slavná továrna 2x ČTK

inzerce

Krátce

Ocenil zájem
o chudé regiony
Zvolený prezident Petr
Pavel dnes a zítra bude
na návštěvě Karlovar-
ského kraje. Chce tam
s místními politiky, orga-
nizacemi a obyvateli pro-
brat jejich situaci.
S Pavlem se včera sešel
ministr pro místní roz-
voj Ivan Bartoš, který
ocenil Pavlův zájem
o chudé regiony.

Věž ze starých
lodních
kontejnerů
Z vysloužilých lodních
kontejnerů vznikají po
celém světě kavárny, ob-
chody, rekreační chaty,
ale i rozhledny. Jednu ta-
kovou chce ze symbolu
globalizace postavit nad
městem i Litomyšl. Roz-
hlednu chce město posta-
vit příští rok a bude z ní
vidět na panorama měs-
ta včetně zámku nebo se-
verního průčelí piaristic-
kého chrámu. iDNES.cz

Historická fabrika. Zachraňme ji!
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Hospic Dobrého Pastýře v Čer-
čanech na Benešovsku pomá-
há lidem důstojně prožít po-
slední dny života. Michaela
Pohůnková, koordinátorka
terénních sociálních služeb
a dobrovolníků, v rozhovoru
pro Metro prozradila, jaká je
práce v kontaktu se smrtí.
„Myslím, že právě u nás v hos-
pici může v rámci možností
být i ten odchod hezký,“ věří
Pohůnková.

Práce v hospici není pro
každého, pohled na
odcházejícího člověka je
těžký. Co k této práci
motivuje vás?
Odmala mne bavilo pomá-
hat, měla jsem velký vzor ve
svojí babičce, která měla ne-
uvěřitelně velké srdce, do kte-
rého se vešel snad celý svět.
Před více než deseti lety jsem
do hospice začala docházet
jako dobrovolník a velmi
mne tato činnost naplňovala.
Možná si někdo řekne, kdo
jde dobrovolně k umírajícím
lidem, ještě ve věku kolem
25 let, ale paradoxem je, že
tady je tolik života a tolik chu-
ti do života, že domů odchází-
te nabiti neskutečnou ener-
gií, kterou do vás tito lidé vne-
sou. Je to práce, která dává
smysl, a už to je přece velkou
motivací.

Setkáváte se s nějakými
mýty o tom, co hospic je,
jak to v něm chodí?
Samozřejmě ano, pořád je
spousta lidí, kteří se nám vy-
hýbají obloukem, protože
mají pocit, že pokud jen pro-
jdou okolo hospice, zemřou,
a už vůbec nechápou, že zde
chceme dobrovolně praco-
vat. Další takový zažitý mý-
tus je, že lidé mají umírat
v nemocnici proto, aby jejich
nemohoucnost neviděli je-
jich nejbližší, zvláště pak
malé děti.

Rodiče tím asi chtějí své
potomky chránit...
Já osobně jsem zastáncem
toho, že i děti by měly mít
možnost docházet za svými
nejbližšími a že bychom je
v tomto směru neměli separo-
vat, a jak mnozí říkají, chrá-
nit před umíráním. Smrt
tady byla, je a bude. Sama
mám čtyřletou, velmi zvída-
vou holčičku, která za mnou
do práce často chodí a dokon-
ce chodí i mezi klienty do sta-
cionáře, pomáhá mi odvážet
klienty na pokoje, a pokud
u nás zemře ten, s kým se ně-
kolikrát takto viděla, otevře-
ně si o tom doma povídáme.

Kdo jsou vaši klienti?
S čím k vám přicházejí?
Naší největší základnou zů-
stává lůžkové oddělení, kde
pečujeme o nevyléčitelně ne-
mocné klienty, v konečné
fázi jejich onemocnění,
s krátkou prognózou dožití.
Péče je zajištěna jak ze zdra-
votního, tak z ošetřovatelské-

ho hlediska, ale samozřejmě
i z lidského hlediska. Dále
máme domácí hospic, kdy
o nemocné pečuje rodina
doma s naší zdravotní, sociál-
ní, psychologickou i spirituál-
ní podporou. Služba je do-
stupná 24 hodin denně. Dis-
ponujeme také osmi sociální-
mi lůžky, takzvanou odlehčo-
vací službou pobytovou, do
které přijímáme klienty, kte-
ří potřebují 24hodinovou
péči a když si rodina potřebu-
je třeba jen odpočinout, jede
na dovolenou, má plánovaný
operační zákrok a podobně.
Zde se nejedná o klienty, kte-
rým zbývá pár měsíců života,
ale může to být senior, který
pouze potřebuje celodenní
dohled.

Takže pomáháte i těm,
kteří potřebují pomoc jen
nárazově?
Ty, co potřebují jenom občas-
ný dohled či dopomoc s hygie-
nou, aktivizací nebo běžnými
denními věcmi, přibíráme do
pečovatelské či terénní odleh-
čovací služby, kde péče probí-
há u klientů v jejich domá-
cím prostředí. Provozujeme
také půjčovnu kompenzač-
ních pomůcek, tudíž jsme
schopni zapůjčit například
polohovací postele, chodítka
a další různé potřebné věci
pro usnadnění domácí péče.

Co je na vaší práci to
nejtěžší?
Bezmoc. Bezmoc je pro mě
nejhorší slovo na světě.
Vždycky a téměř ve všem v ži-
votě jde něco udělat, aby se
všem dařilo lépe, v této zdra-
votní oblasti bohužel nemů-
žeme udělat víc, než že se sna-

žíme zpříjemnit těch posled-
ních pár chvil. Nejtěžší je
vědomí, že i když moc
chcete, klienty nevyléčíte,
nemůžete.

A naopak, co vás na tom
nejvíc těší?
Krásně se samozřejmě po-
slouchá pozitivní odezva od
rodin. Dále je to profesionali-
ta pracovníků v hospici, kde
všichni mají srdce na tom
správnémmístě. Mezi ně pat-
ří i naši dobrovolníci, kteří
klientům rozdávají radost
a pozitivní náladu, a já jim za
celou jejich odvedenou práci
moc děkuji. Ale nejvíc mě
těší radost a jiskra v očích
klientů, když jim můžeme
ještě splnit nějaké přání.
Vzpomínám na loňskou mi-
kulášskou, kdy jsme chodili
po jednotlivých pokojích,
a přála bych všem zažít tu at-
mosféru, čistou radost a vděč-
nost za to, že mohli ještě na-
posledy vidět Mikuláše, čer-
ta, anděla amohli si s nimi za-
zpívat koledy.

Dokážete si od silných
příběhů udržet odstup?
Jsem velmi emotivní člověk,
už i teď se mi derou slzy do
očí, když odpovídám a u toho
vzpomínám. Je zvláštní se na
chvíli zastavit a mít čas
o všech a o všem takto pře-
mýšlet a vše si utřídit. Takže
mně osobně to zatímmoc ne-
jde, držet si ten pomyslný od-
stup, a stále se učímnacházet
v těchto věcech rovnováhu
a moc děkuji kolegům, rodi-
ně a přátelům, že se mnou
stále mají trpělivost. Člověk
si v tomto prostředí uvědomí
spoustu věcí, že třeba jen to,

že vás někdo poslouchá, po-
hladí, poděkuje, není samo-
zřejmost.

Čeho se podle vás lidé na
smrti nejvíce bojí?
Největší strach mají asi

z bolesti. Bojí se, že to bude
bolet nějak jinak. Další říkají,
že nebyli v životě moc dobrý-
mi lidmi, a že se bojí, že skon-
čí někde v pekle.

Může v soběmít odchod
na onen svět také něco
hezkého?
U nás člověk nikdy neod-

chází sám, pokud si to nepře-
je. Může u něj být samozřej-
mě rodina, ale pokud rodina
není, nebo nemůže, vždy je
s klientem někdo z našeho
personálu.

Pomáháte i pozůstalým.
Co pro ně děláte?
To je hodně individuální.

Jsou rodiny, které se s tím
chtějí vypořádat po svém
a jsou rodiny, kterým pomá-
há hodně mluvit. Odborně
máme k dispozici psycholo-
ga, který je tu jak pro klienty,
tak pro jejich rodiny. Dvakrát
do roka také organizujeme
vzpomínková setkání, kde se
pozůstalí mohou potkat s ji-
nými rodinami a sdílet tak
své zkušenosti s personálem,
který o jejich blízké pečoval.
Je to vždy velmi krásné a nabi-
té emocemi. V neposlední
řadě jsme tu také my všichni,
kteří se nabízíme k potřebné-
mu naslouchání.

VERONIKA
REICHELTOVÁ
veronika.reicheltova@metro.cz

Paliativní péče

Pacientům, kteří trpí nevyléči-
telnými nemocemi, usnadňu-
je dožití paliativní péče.

● Jejím cílem je zmírnit bolest
a další fyzické nebo psychic-
ké obtíže, dále pomáhá se
zachováním důstojnosti.

● Součástí péče je také po-
skytnutí podpory blízkým
a pozůstalým.

● Může probíhat v hospicích,
nemocnicích či doma.

● Jedním z mýtů je, že hospice
jsou pouze pro věřící. Není
to pravda, péče je poskytnu-
ta všem bez ohledu na víru
či orientaci. MET

ProMichaelu Pohůnkovou je práce v hospici smysluplná. 2x HOSPIC DOBRÉHO PASTÝŘE

Hospic podle pracovníků také posiluje mezilidské vztahy.

„To, že vás někdo pohladí či
poslouchá, není samozřejmé“



HORNBACH
EDICE DÍLO
Celý příběh s návodem
na hornbach.cz/dilo
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Navštívili jsme
kytínskou dílnu.
Zpracování oceli
jsme si mohli
také na vlastní
kůži vyzkoušet.

Když jsme jednou s mámou
seděly u piva, začalami vyprá-
vět o tradiční akci Svinařské
řetězení a o kováři Zdeňku
Slavatovi. Její povídánímě za-
ujalo natolik, že jsem se hned
další den s tímhle kumštý-
řem spojila a domluvila si
s ním brzkou návštěvu jeho
dílny v Kytíně, vesničce neda-
leko Mníšku pod Brdy kou-
sek od Prahy. A vzala jsem
s sebou celou naši zvědavou
rodinu.

Udělej si to sám
U dveří nás přivítala cedule

s nápisem Kovárna pro ra-
dost a s výčtem všelijakých
dobrot, které si tu můžete
dát. Když jsme vešli dovnitř,
nevěděli jsme, na co se dívat
dřív – páva na kleci, vlaštov-
ky u stropu, drátované šaty,
květiny, všelijaké sošky nebo
koláče.
„Kovářské řemeslo šlo dřív

mimo mě,“ vysvětluje nám
hned u dveří Slavata, který je
původně vyučeným kucha-
řem. „V učňovských soutě-
žích jsme dělali tabule a ve
vyšších ročnících jsme si
mohli navrhnout něco vlast-
ního. V té době běžel v televi-
zi film o rytířích, kde na sto-
lech měli různé svícny, nože
a vidlice. A mně se hrozně lí-
bila ta hrubá selská výzdo-

ba,“ dodává Slavata. Sehnat
něco takového ale nebylo v se-
dmdesátých letech jednodu-
ché, a tak se mladý učeň vy-
dal za kovářem, abymu to vy-
robil. „On mě poslal do háje,
ať si to udělám sám,“ vzpomí-
ná Slavata. Jejich rozhovor
ale naštěstí zaslechl vedoucí,
který kováře přesvědčil, aby
to kluka naučil, když o to má
zájem. „A tak se začínající ku-
chař dostal ke kovařině,“
usmívá se Slavata.

Z kuchyně do kovárny
Ze začátku se nově

osvojené základy řemesla sta-
ly spíš klukovskou frajeři-
nou. Časem ale zjistil, že
může dělat i další věci, hrál si
s materiály, začal do řemesla
pronikat a rozumět mu. Po-
řád to ale pro něj byl spíš ta-
kový koníček.
„Po nějaké době mě ale

gastronomie přestala naplňo-
vat, tak jsem se začal zabývat
prodejem kovářských poloto-
varů,“ vypráví Slavata. Ježdě-
ním po kovárnách získával
nové a nové informace o ře-

mesle. Jenže se tahle práce
moc nevyplatila – náklady na
cestu byly vysoké, a tak si ote-
vřel prodejnu. „Dopadlo to
tak, že jsem tu žádné fronty
neměl, takže jsem se začal nu-
dit. Měl jsem tu malou pícku
a kovadlinu, začal jsem si
sem dělat lustry a konzoly,“
doplňuje Slavata. Když začal
dělat drobné výrobky, zjistil,
že lidi chodící okolomu je be-
rou z rukou. A tak se stalo to,
že začal podnikat v řemesle.

Srážka se školstvím
Postupem času se Slavata

dostal do představenstva ko-
vářského společenstva a mo-
mentálně má na starost Pra-
hu a Středočeský kraj. Kromě
kovářů dohlíží i na učňovské
školy, kterým se snaží pomá-
hat. Na tu v Příbrami dokon-
ce na jeden čas nastoupil na
místo učitele odborného vý-
cviku. „Byla to jedna z nejhor-
ších etap mého života. Sráž-
ka se současným školstvím je
zkrátka katastrofa,“ líčí svoje
zkušenosti Slavata. „Školství
nefunguje, školy neumí pra-

covat s tím, comají, a na pod-
statu toho řemesla úplně za-
pomínají. Kluci pak vyjdou
ze školy a nic neumí,“ krčí ra-
meny Slavata. Největší pro-
blém vidí v tom, že žáci, kteří
jdou studovat tento obor, o to
často nemají skutečný zájem,
chybí jim talent a fantazie.

Fantazie je základ
Kytínská kovárna není jen

nějakou atrakcí pro turisty.
Hlavním smyslem tohoto
místa je pokusit se v lidech
probudit zájem o kovářské ře-
meslo a snahu o jeho pocho-
pení. „Pro spoustu lidí je to
atraktivní, rádi se na to díva-
jí, ale nechápu, co dělám,“ vy-
světluje Slavata. „Snažíme se,
aby lidi chápali princip práce
s tímmateriálem,“ dodává.
„Podívejte se na tenhle kus

železa. Na jedné straně jsme
ho z nějakého důvodu pěcho-
vali,“ ukazuje nám kus mate-
riálu a vyzývá k zamyšlení, co
by z toho mohlo vzniknout.
Po chvilce předmět v našich
rukách vyměňuje za želez-
nou lžíci. „Je důležité umět si

představit, jak s tím mate-
riálem budu pracovat, co
s ním musím udělat, jak
budu postupovat. Bez toho
kovařinamoc nefunguje,“ po-
pisuje Slavata.

Perlík do ruky
Při odchodu dostáváme na-

bídku, abychom přijeli zno-
vu a řemeslo si vyzkoušeli.
Okamžitě víme, že si to ne-
můžeme nechat ujít. Po pár
týdnech tak společně s mlad-
ším sourozencem vcházíme
do kovářské dílny, odhodlaní
odnést si zajímavý zážitek
a nové znalosti.
„Nepovedu vás za ručičku,

já vám to vysvětlím, ale zreali-
zovat už si to musíte sami,“
vysvětluje na úvod Slavata.
Nadšená tímto přístupem se
hrnu k výhni – nemůže být
přece tak složité poslouchat
pokyny. Brzy mě ale opařila
krutá realita. Hlava sice rozu-
mí, že mám kleště držet
takhle, kladivo pod tímhle
úhlem, bouchat určitou silou
– ale vysvětlit to zbytku těla a
zkoordinovat všechny ty po-
hyby je náročnější. Když za-
čnu bouchat správně, držím
špatně kleště. Když si chytím
lépe kleště, mám kladivo pod
špatnýmúhlem. Než si vše po-
řádně srovnám, je materiál
studený. Pochopit instrukce
je to nejmenší – ale správně
je využít, to není jen tak. Ko-
vář se mnou měl trpělivost,
vše mi několikrát pomalu vy-
světlil a ukázal. Ačkoli ne-
jsempřirozený talent, podaři-
lo se mi nakonec vytvořit pár
lístečků. Odcházeli jsme pří-
jemně unavení. Rozhodně to
nebyla naše poslední návště-
va. ANEŽKA VONDRÁKOVÁ

Zdeněk Slavata 3x METRO

Nemovitosti - nabídka
• Prodám vilu 196 m2 Praha 9
- Kbely. Na rohovém pozemku
1037 m2 lze dále stavět, poze-
mek lze rozdělit. Výborná in-
vestice. Jen přímí zájemci.
777088490269040

Kovařina vyžaduje fantaziiKovářský výrobek – šaty

Cestování - nabídka
• Volné ubytování Šumava-Bo-
rová Lada 12.2.-26.3. Chalupa
na samotě, pokoje s vlast. soc.
zař. stopy na běžky, 350 Kč/os.
annenske-strane.cz
T. 775645581269126

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403268832

inzerce

Kovárnu pro radost najdete
za Prahou. Kuje tu exkuchař



O tom, co fantastického se
právě teď ve zdejších díl-
nách, laboratořích či vývo-
jových kancelářích chystá,
vypráví Den brněnské/jiho-
moravské kosmonautiky.
Díky této akci máte jedi-
nečnou možnost navštívit

vesmírné firmy a společ-
nosti a zúčastnit se neo-
pakovatelného worksho-
pu nebo besedy s Alešem
Svobodou – momentálně
jediného českého rezervní-
ho kosmonauta Evropské
kosmické agentury.

Ve středu 1. března 2023
v dopoledních hodinách
významné brněnské firmy
a instituce aktivní v kos-
mickém průmyslu otevřou
své brány běžným pozemš-
ťanům.

„Česko za posledních deset let,
tedy od svého vstupu do Evrop-
ské vesmírné agentury, udělala
obrovský pokrok. Česko nespí,
a to od vědeckých pracovišť až
po vývojářské firmy. Brno je
v této oblasti v republice jas-
ným tahounem,“ uvedl ředi-
tel Hvězdárny a planetária
Brno Jiří Dušek. Připomněl,
že například nyní je Brno
zapojeno do vývoje špič-
kového vesmírného dale-
kohledu, který bude po-
zorovat rentgenové záření
a černé díry až v nejvzdále-
nějším vesmíru.

V rámci exkurzí můžete
nahlédnout do čistých pro-

stor, kde technici certifiko-
vaní Evropskou vesmírnou
agenturou integrují umě-
lé družice. Dozvíte se, jak
postavit satelit, aby přežil
start i extrémní podmínky
ve vesmíru. Nebo se sezná-
míte se sondami, jejichž ro-
dokmen sahá až do Brna.

O která místa se jedná
a jak si můžete rezervo-
vat návštěvu, zjistíte na
www.hvezdarna.cz/space

Prezentovat se bude na-
příklad společnost S.A.B.
Aerospace, která v uply-
nulých letech v Evropské
vesmírné agentuře způ-
sobila revoluci: díky vyvi-
nutí dispenzeru na hlavici
rakety dokázala zlevnit
umísťování malých družic
až čtyřikrát. Nahlédnout
takémůžete „do kuchyně“,
ve které vznikl kávovar
ISSpresso, z něhož popíje-

jí kávu astronauti Meziná-
rodní vesmírné stanice.

Tentýž den v odpoledních
hodinách proběhne v digi-
táriu Hvězdárny a planetá-
ria Brno série prezentací
s názvem „Do nekonečna
a možná ještě dál…“, v nichž
se řada firem a institucí
pochlubí aktuálními ves-
mírnými projekty. Seznam
vystupujících najdete opět
na www.hvezdarna.cz/spa-
ce, odkud bude možné se
připojit i k on-line přenosu,
který začíná ve 14 hodin.

Den brněnské/jihomorav-
ské kosmonautiky vzpo-
mene i 45. výročí výpravy
jediného československé-
ho kosmonauta – Vladimí-
ra Remka, za účasti Aleše
Svobody – momentálně
jediného českého rezervní-
ho kosmoplavce Evropské
kosmické agentury.
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Brno vesmírné umožní nahlédnout
do kuchyně, kde se vaří vesmír
Doba, kdy vesmír patřil jen
velkým hráčům, je pryč. Do
kosmické hry – na nízké oběžné
dráze i ve vzdálenějších částech
Sluneční soustavy – se zapojují
i ti, kteří si o vesmírném
dobývání ještě před pár lety jen
snili. Velká část z nich je z Brna
a jižní Moravy.

BRNĚNSKÉ KOSMONAUTIKY
DENDENDEN
BRNĚNSKÉ KOSMONAUTIKY

www.hvezdarna.cz/space

1. BŘEZNA 2023



www.metro.cz DOMOV středa 15. února 2023 08

Krátce

Ne Rusům
na olympiádě

Před budovou Českého
olympijského výboru
v Praze se včera konala
demonstrace „Ne Rusům
na olympiádě“, kterou
pořádal Hlas Ukrajiny.
O ruské účasti na spor-
tovním svátku se v po-
sledních dnech hodně
mluví. Zastánci zákazu
ruských sportovců svůj
postoj obhajují tím, že
během války zemřely
dvě stovky ukrajinských
sportovců. Někteří pří-
mo na frontě, někteří ve
svých bytech a domech
při ruských útocích. MET

Moje dm-app
dm.cz

Na dm dlouhodobé ceny
se mohu spolehnoutIntenzivně

hydratuje
a zklidňuje
pokožku. Balea

Urea
tělové mléko
400 ml

4990
12,48 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 12.08.2022 49,90Kč
09.02.2019 59,90Kč

Kč

VEGAN

Co je lepší
než výhodný nákup?

České vysoké
školy spolupracují
s těmi základními
v osvětě.

Žáci základních škol (ZŠ) se
budou učit neplýtvat potravi-
nami. Projekt s názvem
Smart Food nabídne od září
nová interaktivní výuková
média o spotřebě jídla ško-
lám v celé republice. Nyní
školáci a učitelé práci s nový-
mi vzdělávacími materiály

testují na pěti pražských ško-
lách. Na vzdělávacím projek-
tu zaměřeném na předcháze-
ní plýtvání jídlem spolupra-
cuje Pedagogická fakulta
(PdF) Univerzity Karlovy (UK)
v Praze a Provozně ekonomic-
ká fakulta Mendelovy univer-
zity v Brně s pražskýmmagis-
trátem. „Projekt předkládá
účinný vzdělávací komuni-
kační nástroj k oslovení žáků
a nepřímo také domácností.
Cílem je dětem zábavnou for-
mou vysvětlit, proč je nutné
přestat plýtvat jídlem a jak
toho jednoduše dosáhnout,“

uvedl děkan PdF UK Michal
Nedělka.
Připravené interaktivní vý-

ukové materiály nabízí infor-
mace o plýtvání jídlem a pod-
klady pro změnu chování za-
měřenou na redukci potravi-
nového odpadu. Nyní podle
nich začnou učit pedagogové
působící v pražských základ-
ních školách: ZŠ Radotín, ZŠ
Solidarita, ZŠ profesora Švej-
cara, ZŠ U Studánky a ZŠ Mlá-
dí. Interaktivní učebnice tak
podle Lucie Veselé, jedné z au-
torek projektu z Mendelovy
univerzity, učitelé vyzkouší

v praxi a zhodnotí, zda jsou
materiály pro děti srozumitel-
né a v souladu s jejich potře-
bami. Výzkumníci budou po-
dle ní také měřit, zda žáci,
kteří s dokumenty o redukci
plýtvání jídlem budou praco-
vat, změní své návyky, budou
k vyhazování potravin přistu-
povat jinak než dosud nebo
se o potravinách a jejich vy-
užívání dozvědí více.
Podle Igora Červeného

z PdF UK by v budoucnumoh-
ly být výukovémateriály, kte-
ré připravili čeští akademici,
přeložené i do dalších jazyků.

Vzdělávat by se tak podle
nich mohly i děti ze zemí Ev-
ropské unie a případně i ji-
ných států.

Mendelova univerzita po
tři roky zkoumala komunální
odpad z 900 brněnských do-
mácností. Průměrný Brňan vy-
hodí ročně do popelnice 36,4
kilogramu potravin, přičemž
nejčastěji se plýtvá ovocem
a zeleninou, pečivem a mléč-
nými produkty. Nejvíce potra-
vinového odpadu bylo naleze-
no na sídlišti. To proto, že lidé
nemají jinou možnost kam
odpad vyhodit. ČTK

Demonstrace ČTK Siveni
Rybář Radek Štěpaník na
rybníku na Zlínsku chodí
na dírky chytat siveny
americké. Tyto nepůvod-
ní ryby pomohly udržet
zarybnění toků. Mezi
rybáři začínají být pova-
žovány za invazivní, vytla-
čující další druhy. ČTK

Desítky řidičů bez
známek na dálnici
Středočeští celníci kontro-
lovali minulý pátek na
D1 platné dálniční znám-
ky. Odhalili desítky hříšní-
ků. Na pokutách vybrali
54 tisíc korun. Mezi nimi
bylo i 13 tisíc korun za
dřívější neuhrazené poku-
ty. Všichni řidiči je uhradi-
li na místě, protože jinak
by jim musela být z vozi-
dla odebrána registrační
značka, dokud by svůj
dluh za dopravní přestup-
ky nezaplatili. ČTK

Češi ve Španělsku.
Chtějí byty i domy
Nyní je lepší si koupit in-
vestiční byt, ten pronají-
mat a sám bydlet v ná-
jmu. Když si to spočítáte,
je to zkrátka výhodnější,
říká v rozhovoru šéf realit-
ní sítě RE/MAX David Kraj-
ný, který s realitní znač-
kou přišel na trh před
18 lety. A říká, že kvůli
problematickému financo-
vání Češi ve velkém obje-
vují jih Španělska. Podle
něj nyní dochází k ex-
trémnímu zájmu. iDNES.cz

Více než 30 procent všech
žáků na středních školách
není v posledním ročníku
spokojeno s oborem, který si
vybrali ke studiu. Je to nedo-
statkem kvalitních informací
o daných školách a nedosta-
tečným odborným poraden-
stvím. Předejít těmto zásad-
ním problémům má nový
projekt kamzezakladky.cz,
který pomůže s výběrem
vhodného studijního oboru
a s kariérním směřováním.
Proč dochází ke špatné vol-

bě oboru? Výzkum Národní-
ho pedagogického institutu
České republiky z loňského
roku zjistil, že většina žáků

se o oboru rozhodovala
sama, přibližně čtvrtina
s podporou rodiny a čtvrtinu
žáků ovlivnili kamarádi nebo
lidé z praxe. „Přímý vliv pro-
fesionálních kariérových po-
radců nebo učitelů na kariéro-
vou volbu žáků byl podstatně
nižší. Učitelé a výchovní po-
radci přímo ovlivnili výběr
oboru a školy u přibližně de-
setiny žáků. Vliv poraden-
ských pracovníků v pedago-
gicko-psychologické poradně
nebo na úřadech práce byl ješ-
tě nižší,“ cituje studii Ondřej
Sedloň, ředitel společnosti Ba-
kaláři Software, který je spo-
luautorem nového projektu.

Student vyplní on-line jed-
noduchý dotazník a systém
odpovědi velmi jasně a srozu-
mitelně vyhodnotí a doporu-
čí danému jedinci studijní
obor, včetně konkrétních
škol a návazných profesí. Vše
probíhá u počítače z pohodlí
domova. „Výsledky jsou zná-
mé okamžitě a v případě zá-
jmu se student může spojit
i s našimi odborníky a výsled-
ky s nimi prokonzultovat,“
vysvětluje Sedloň.
Projekt pomáhá také učite-

lům. Program jim pomáhá
vést své studenty ke správné-
mu kariernímu směřová-
ní. MET

2x
ČT

K

Krátce

inzerce

Děti se budou učit neplýtvat

Střední školy. Jak si vybrat
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Pro jídlo s tlumo-
kem znehodno-
cených bankovek
zatím chodit nemu-
síme. Tak rychlá
inflace ještě není.
Přesto se jí teď bojí
tři čtvrtiny Čechů.

Když se někdy koncem roku
2021 chýlila hlavní covidová
„sezona“ ke konci a lidé se
rozhodli utrácet neutracené
covidové úspory, spořicí účty
a termínované vklady nabíze-
ly s bídou zhodnocení jedno
procento. Přitom měna osla-
bovala od tří do šesti procent.
Co bychom za to nyní dali!

Banky se lišily přibližně
o tři procenta

Ekonomové však tehdy sli-
bovali pokles ke dvěma pro-
centům. Žádná z předpovědí
finančních analytiků, banké-
řů a ekonomů se však za po-
slední dva roky nenaplnila.
Má vůbec význam předpoví-
dat znehodnocování či nezne-
hodnocování peněz?

„Předpovídat ekonomický
vývoj je důležité obecně pro
klienty, protože i oni si vytvá-
řejí plány pro své podniká-
ní,“ hodnotí smysl inflačních
odhadů Jan Vejmělek, hlavní
ekonom Komerční banky
(KB). Přiznává, že se ale tak
stává obvykle na základě sta-
rých informací. „Co se týká
odhadu inflace za leden, liši-
ly se jednotlivé banky zhruba
v rozmezí tří procent,“ ko-
mentuje Vejmělek lednovou
inflaci. Ta byla podle vyjádře-
ní Českého statistického úřa-
du (ČSÚ) asi 17,5 procenta.

Komerční banka ve svém
nejnovějším strategickém vý-
zkumu a makroekonomické
prognóze předpovídá letošní
inflaci těsně pod třinácti pro-
centy. „V příštím roce odezní
zdražování energií. Inflace by
měla klesnout na průměr-
ných 2,5 procenta, což je ne-
patrně méně, než jsme odha-
dovali o kvartál dříve,“ upo-
zorňuje Martin Gürtler, ko-
merční ekonom KB.

Lépe se slepeckou holí než
bez ní
Prognózy určitě, i přes je-

jich nyní těžko odhadovanou
přesnost, nezavrhuje ani
Michal Skořepa, ekonomČes-
ké spořitelny.
„Pro lidské rozhodování

v jakémkoli nejistém oboru
je vždycky, i v těch nejnepře-
hlednějších situacích, dobré
se snažit o nějakou prognó-
zu. Ale zároveň od ní nesmí-

me čekat zázraky,“ míní eko-
nom Skořepa. Dobré prognó-
zy podle něho vycházejí ze
znalosti vývoje minulých po-
dobných situací, takže jistou
užitečnou informaci v sobě
mají. „Nesmí nás ale překva-
pit, pokud se opakovaně ple-
tou, a to dokonce opakovaně
stejným směrem. Prognózu
můžeme přirovnat ke slepec-
ké holi: o překážkách před
námi může dávat velmi myl-

né signály, ale pro slepce je
pořád lepší chodit aspoň s ní
než bez jakékoli pomůcky,“
uzavírá Michal Skořepa.

Je tu individuální inflace
Někteří ekonomové a fi-

nanční odborníci přišli v loň-
ském roce s novinkou. Vedle
průměrné inflace začali uvá-
dět i inflaci „osobní“. To po-
dle toho, které zboží lidé ku-
pují nejčastěji a jehož zdražo-
vání nebo naopak nezdražo-
vání jim tahá z peněženek víc
peněz v porovnání s předchá-
zejícími měsíci nebo roky.
Pokud tedy někdo víc

nakupoval, ceny zbožímu po-
skočily loni o dvacet procent.
Pokud byl víc závislý na služ-
bách nejrůznějšího druhu,
tam inflace podle údajů ČSÚ
dosáhla loni přibližně
12,5 procenta.

Na vyšší úroky na extra
účtech zapomeňte
Spořicí účty a termínované

vklady nabízejí v současném
vývoji zhodnocení v lepším
případě kolem šesti procent.
Pořád je to ale téměř třikrát
méně, než je inflační křivka.
Lze čekat, že finanční ústavy,
kterým svěřujeme své úspo-
ry, nastaví jejich zhodnocení
tak, aby se co nejvíc přiblížily
skutečné inflaci? „S tím asi
nelze počítat,“ říká Jiří Vévo-
da, člen představenstva skupi-
ny ČSOB.
Podle jeho rady by měli

lidé víc investovat. K tomu se
nabízejí akciové trhy, nejrůz-
nější fondy spravované ban-
kami, jejichž výnosy se ale
liší podlemíry rizika. Jak uka-
zují výsledky například pen-
zijních fondů, jejich úspěš-
nost byla obecně v roce 2022
nízká. Ztráty tu byly až dvou-
ciferné. PAVEL HRABICA

Moje dm,
s tebou si
nákupy
užívám
Stáhněte si nyní aplikaci
Moje dm, nechte se
inspirovat, objevujte
novinky a usnadněte si
nakupování.

Moje dm, Moje dm, 

nyní stáhnout

Moje dm-app

= 100 KČ SLEVA*

400 BODŮ

* Po stažení aplikace Moje dm, registraci a následném propojení s vaší active beauty kartou získáte eKupon na 400 extra
bodů. eKupon lze aktivovat a uplatnit měsíc po stažení aplikace. eKupon lze uplatnit pouze jednou. eKupon lze
kombinovat s produktovými kupony a eKupony, nelze kombinovat s kupony, eKupony či aktivitami na celý nákup.
Sbírání a uplatnění bodů se nevztahuje na nákup dárkových a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční
kojeneckou mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb., o regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské
účely dle nařízení Komise v přenesené pravomoci (EU) č. 2016/128.

Moje dm-app
dm.cz

Nahoru, nebo dolů?

V prognózách jsou bankovní
ekonomové optimisty.

● Patrik Rožumberský, eko-
nom UniCredit Bank: „Od
února by se měl inflační
trend zlomit.“

● Vít Hradil, hlavní ekonom
Cyrrus: „Inflace je nyní jed-
noznačně na cestě dolů.“

● ČNB: „Inflace v prvním čtvrt-
letí letošního roku ještě do-
časně vzroste, poté začne
klesat a v první polovině
roku 2024 se vrátí k dvou-
procentnímu cíli.“

Jednociferná?

3,4
Tolikaprocentní bude inflace
v české ekonomice v roce
2024 podle únorové prognó-
zy České bankovní asociace.
Banky přitom předpovídají
znehodnocování měny v příš-
tím roce níž, kolem dvou
a půl procenta. Přitom kon-
cem roku 2021 už měla být
podle některých předpovědí
dvouprocentní, což bylo teh-
dy přání i České národní ban-
ky. Dvouprocentní inflaci
jsme v České republice zažili
naposledy v lednu 2021, kdy
vrcholila pandemie covidu.

Indická
„tragédie“
Inflace je stará jako dějiny
lidstva. Pokud vás nyní trá-
pí znehodnocování české
měny v rozptylu od 15 do
20 procent, před třinácti
lety řešili indičtí ekonomo-
vé „neřešitelný problém“.
Indická měna se znehodno-
covala o „neuvěřitelných“
deset procent. I když proti
německé finanční krizi
z období po 1. světové vál-
ce, kde stál chleba ráno
milion marek a večer pět
milionů, si v současnosti
můžeme výskat. PH M

AF
RA

inzerce

Víc úroků na spořicím účtu?
Asi ne, raději investujte
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Když přecitlivělý umě-
lec neunese odbornou
kritiku,mohou se dít
„psí kusy“.

Marca Goeckeho, hlavního choreo-
grafa státního baletu v německém
Hannoveru, rozčílila recenze kritič-
ky tak silně, že na ni zaútočil psími
výkaly. Podle agentury DPA byl za to
okamžitě potrestán pozastavením
umělecké činnosti a zákazem vstupu
do státního divadla v metropoli Dol-
ního Saska.

Munici měl přichystanou v sáčku
Incident se odehrál během baletní-

ho představení V holandských ho-
rách, když padesátiletý Goecke ve
foyer divadla přistoupil ke kritičce
Wiebke Hüsterové a začal se jí nasu-
peně tázat, co tam dělá. Posléze ji ob-

vinil z toho, že její nedávný ortel před-
stavení v deníku Frankfurter Allgeme-
ine Zeitung vedl k hromadnému ruše-
ní předplatného. Nakonec jí obličej
pomazal exkrementy svého psa, které
měl připravené v papírovém sáčku.

Ve vzduchu je podmíněný trest
Intendantka hannoverské opery

vyjádřila šok z toho, co se stalo,
a oznámila, že zváží pracovněprávní
důsledky. To ale listu Frankfurter All-
gemeine Zeitung přijde zcela nedo-
statečné. Útok na novinářku totiž po-
važuje zároveň za útok na svobodu
tisku. Agrese navíc svědčí o choreo-
grafově „patologické osobnosti“, jež
simyslí, že je „nadřazena všemkritic-
kým soudům a v případě pochybnos-
tí může dokázat svou pravdu za po-
užití násilí“.
Bizarní případ již vyšetřuje policie,

choreografovi hrozí až dvouletý pod-
míněný trest. HAL a ČTK

Exprezident USA Donald Trump má
prvního potvrzeného soupeře do pri-
márek Republikánské strany před
prezidentskou volbou, jež je na pro-
gramu příští rok. Úmysl kandidovat
oznámila Nikki Haleyová, která byla
v letech 2017 a 2018 součástí Trum-
povy administrativy jako velvyslan-
kyně USA při OSN. V klipu oznamují-
cím vstup do kampaně prezentovala
vlastenecký vzkaz a kritizovala prezi-
denta Joea Bidena. ČTK

Marco Goecke B. WEISSBROD

Wiebke Hüsterová FACEBOOK

Nikki Haleyová PROFIMEDIA

Potomek a raketa
Dcera severokorejského vůdce
Kim Čong-una bude na pěti poš-
tovních známkách ze série, kte-
rá má připomínat listopadový
test balistické rakety. Kim na
něj loni dohlížel spolu s ní
a s manželkou. Odpálení největší
severokorejské mezikontinentál-
ní střely Hwasong-17 bylo první
příležitostÍ, při níž se Kimova
dcera oficiálně objevila na
veřejnosti.

Dodávky váznou,
elektrárnu staví Rusové
Šéf maďarské diplomacie Péter
Szijjártó prohlásil, že německá
vláda „blokuje“ povolení potřeb-
ná k tomu, aby společnost Sie-
mens Energy mohla dodat klíčo-
vá kontrolní zařízení pro nové
reaktory v maďarské jaderné
elektrárně Paks. Ty staví ruská
státní firma Rosatom, připomně-
la agentura Reuters. ČTK

Protančil se
k velké ostudě

Trump. Vyzyvatelka

Krátce

1499022990/
-35%

XXL

24903190/
-22%

Kuřecí prsní
řízky chlazené

cena za 1 kg

Jihočeský
Tvaroh

s jogurtem
XXL

250 g, 2 druhy
100 g = 9,96 Kč

Nabídka platí od středy 15. 2. do úterý 21. 2. 2023.

AKCE
AKCE, KAM SE PODÍVÁTE

+1
NÁLEPKA
NAVÍC
PŘIKOUPI
2KS



SVĚT středa 15. února 2023 11

Britský komediální
sci-fi seriál Červený
trpaslík se na obrazov-
kách objevil poprvé
před 35 lety.

Posádka těžařské lodi bloudící v hlu-
binách vesmíru se ve vysílání BBC
představila 15. února 1988 a příběhy
skupinky antihrdinů si okamžitě zís-
kaly srdce fanoušků nekonvenční zá-
bavy. Už prvních šest dílů Červeného
trpaslíka uhranulo typickým brit-
ským humorem, kterého jeho vý-
střední postavy – flákač David Lister,
humanoidní kocour jménem Kocour
nebo hologram pedantského, leč ne-
schopného důstojníka Arnolda Rim-
mera – dostaly do vínku opravdu hod-
ně. Odezva diváků na první sérii byla

více než dobrá, a tak se ještě koncem
roku 1988mohl na obrazovkách obje-
vit další půltucet epizod, kde mimo
jiné k hrdinům přibyl roztomile po-
trhlý android Kryton.
Popularitě Červeného trpaslíka ne-

uškodily ani opravdu dlouhé přestáv-
kymezi jeho sériemi. Jeho věrní divá-
ci si na nové, naprosto nepředvídatel-
né zápletky dokázali počkat klidně
i deset let. Příběh poslední, třinácté
série byl odvysílán v roce 2020. ČTK

Kočky udivují evoluční biology
Soukolí evoluce se v Austrálii roztáčí tak rychle, že „odborníci žasnou
a laici se diví“. Veleúspěšným obyvatelem nejmenšího kontinentu jsou
obyčejné kočky domácí. Ty se zde hojně vyskytují od konce 18. století,
kdy Austrálii ve velkém osídlili Evropané. Jejich mazlíčci časem „zvlčili“
a stali se asi nejvíce obávaným zabijákem původní australské fauny.
„Likvidují všechno od hmyzu a malých obratlovců až po menší kloka-
ny,“ podotýká server The Conversation. Zdůrazňuje, že zdivočelé kočky
domácí v Austrálii „kynou“ tak vydatně, že lze běžně narazit na kočičí-
ho obříka o váze 12 až 15 kilogramů. Rekordmanem je kocour o délce
jeden a půl metru, tedy dvakrát větší, než bývá obvyklé. Za růstem
koček je absence predátorů a zároveň neomezená a bohatá „lovná se-
zona“. Evoluční biolog Michael Jennions z Australské národní univerzi-
ty v Adelaide uvádí: „Spád, jaký nabrala evoluce u koček domácích, je
téměř šokující. Do poloviny století se můžeme dočkat kusů dlouhých
dva a půl metru“. HAL

Hvězdy Červeného trpaslíka MUBI

Lister, Kocour
i Rimmer slaví

TS
RH

XXL

4790099900/
-52%

27903890/
-28%

29906390/
-53%

1199021900/
-45%

Ariel
Prášek

box
od 100 dávek

2 druhy
1 dávka = od 4,17 Kč

Kofola
2 l, více druhů

1 l = 13,95 Kč
• 22,90Kč

Merci
Čokoláda

100 g
více druhů

Monini
Olivovýolej

extrapanenský
500ml
2 druhy

100ml = 23,98 Kč

Nabídka platí od středy 15. 2. do úterý 21. 2. 2023.

Nejnižší cena za posledních 30 dní.

+1
NÁLEPKA
NAVÍC
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Zpěváci 7krát3, Jan Cina, Rozá-
lie Havelková, Katarzia, Bára
Poláková, Albert Romanutti,
Ondřej Ruml, Naďa Válová
a Vladimir 518... Ti všichni za-
zpívají netradičně aranžova-
né písně s texty Michala Ho-
ráčka během novocirkusové-
ho koncertu nazvaného Horá-
ček Gen XYZ. Jeho premiéru
připravuje režisér Rostislav
Novákml. s herci a hudebníky
souboru Cirk La Putyka do ša-
pitó Azyl78 na Výstavišti Pra-

ha. Na scénickém koncertě
tak zazní naživo v podání ka-
pely CLP BND spolu s akroba-
cií, tancem a divadelní akcí
čtrnáct písní v aranžmá Davi-
da Hlaváče a Jana Balcara – na-
příklad Levandulová, S cizí že-
nou v cizím pokoji, Bude mi
lehká zem nebo Povstání mlh
a krásných žen. Projekt zde
bude uveden celkem sedm-
krát od 19. do 25. dubna. Vstu-
penky jsou již v prodeji v síti
GoOut. MET

V květnu proběh-
ne v Praze 28. roč-
ník festivalu.

Za mezinárodním knižním
veletrhem a literárním festi-
valem Svět knihy Praha se zá-
jemci mohou opět vydat na
Výstaviště Praha v Holešovi-
cích. Příznivce literatury zde
přivítá 28. ročník od 11. do
14. května. Pro letošek s výji-
mečným tématem: Autoři
bez hranic. Ten reaguje na
současnou dobu, v níž jsou
hranice – nejen ty fyzické, ale
i kulturní, sociální, sexuální,
žánrové či politické – čím dál
méně zřetelné. V roce 2023
tedy není čestným hostem
žádná konkrétní země, ale li-
teráti, kteří pomyslné hrani-
ce překračují.
Tato koncepce neřeší pou-

ze hranice mezi státy či jazy-
ky, ale také hranice sociální,
které procházejí společenský-
mi třídami na základě různé
úrovně vzdělání nebo ekono-
mického postavení. Věnuje
se také hranicím kulturním,
přes něž se prolínajímultikul-
turní odlišnosti. TématemAu-
toři bez hranic se festival do-
tkne i hranic sexuální identi-
ty. V neposlední řadě autoři
posouvají a překračují hrani-
ce žánrů. A na politických
hranicích, když stojí před ne-
spravedlností, dávají po ce-
lém světě svůj hlas lidem bez
hlasu.
Veřejnou tribunu autorům

bojujícím za svobodu nabízí
akce opakovaně zejména
v sekci Literatura jako hlas
svobody. Azyl a podporu tu
najde snaha o nejrůznější
druhy svobody, ať už o ni usi-
lují političtí disidenti, neorto-
doxní myslitelé, či bojovníci
za genderovou rovnopráv-

nost. Rovněž během28. roční-
ku chce dramaturgie této sek-
ce reagovat na aktuální udá-
losti a společenské tendence
v Evropě i ve světě, a přispět
tak k podpoře těchto důleži-
tých témat a postojů.
„A stejně jako v loňském

roce chystáme prodej knih
v ukrajinštině i atraktivní
ukrajinský program. Záleží
nám na tom, aby naši souse-
dé neztratili přístup ke své-
mu jazyku a kultuře,“ říká ře-
ditel Radovan Auer.
Svět knihy Praha naváže

i na dlouholetou podporu dět-
ského čtenářství. To své na-
jdou dorůstající čtenáři či je-
jich rodiče především v inspi-
rativní nabídce pavilonu Ros-
teme s knihou, pojmenované-
ho podle kampaně organizo-
vané společností Svět knihy.
Besedy a workshopy, setká-

ní s oblíbenými autory a ilu-
strátory, divadlo, naučné, ale
i zábavné pořady – tím vším
Svět knihy Praha nejmladší
generaci inspiruje, aby ani
v době rozvinutých technolo-
gií nezapomínala číst. Oboha-
cenímkulturního obsahu fes-

tivalu pro čtenáře každého
věku jsou pak hudební, diva-
delní či mezinárodní slam
poetry performance a před-
stavení, jež udržují návštěvní-
ky v proudu děnímezi jednot-
livými programovými dny.
Vystavovatelská část se le-

tos uskuteční ve všech nově
zrekonstruovaných Křižíko-
vých pavilonech, programo-
vá část čeká na návštěvníky
ve stanech a jejich okolí, jak
tomu bylo v minulém roční-
ku. Na svetknihy.cz jsou k za-
koupení vstupenky. MET

Horáček Gen XYZ.
Nový cirkus nově

Krausová jako biletářka
Co se stane, když se přetrhne film a o náhradní program
v kině se postará temperamentní biletářka? V sobotu
25. února se poprvé na Malé scéně pražského divadla Stu-
dio DVA představí Jana Krausová ve one woman show
Arnošta Goldflama Biletářka. Hru, která nabízí skvělou
příležitost pro jednu herečku, režíruje její syn Adam. MET

V květnu si budoumoci lidé nakoupit knihy na festivalu. MAFRA

Podpora

Novinkou bude kampaň
„Podporuj svého knihkupce“,
jejímž prostřednictvím orga-
nizátoři chtějí upozornit na
těžkou situaci nezávislých
knihkupců.

● V rámci veletrhu se také
poprvé uskuteční dvoudenní
Central and East European
Book Market, určený pro
odbornou veřejnost. MET

Krátce
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Baletní dílna
V neděli od 10 hodin se
mohou malí i odrostlejší
fanoušci baletního umění
zúčastnit mimořádné díl-
ny k inscenaci Leonce &
Lena, která se uskuteční
v baletním sále Národní-
ho divadla (ND) na Anen-
ském náměstí. Setkají se
se sólisty Baletu ND Ali-
nou Nanu a Markem Svo-
bodníkem a zažijí atmo-
sféru baletního sálu.
Vstupné 180 korun. MET

Otrávený Neruda
Chilský básník Pablo
Neruda, který zemřel ve
věku 69 let v roce 1973,
dva týdny po vojenském
převratu Augusta Pinoche-
ta, byl otráven. Uvedla to
rodina tohoto nositele No-
belovy ceny za literaturu.
„Nyní víme, že měl v kos-
tech bakterii clostridium
botulinum, která tam ne-
měla co dělat,“ řekl agen-
tuře EFE Nerudův synovec
Rodolfo Reyes. ČTK

Svět knihy patří
autorům bez hranic

inzerce



Příští stanice
ZDRAVÍ

Hemoroidy doprovází řada nepříjemných pocitů – bolest, svědění,
pálení konečníku nebo krvácení během vyprazdňování. Pokud
již s hemoroidy nechcete ztrácet čas a přejete si rychle ulevit
od jejich nepříjemných projevů, máme pro vás tip na revoluční
novinku z lékárny.

Nový zdravotnický prostředek Cannaderm Hemox gel na hemoroidy byl
vyvinut tak, aby rychle ulevil od bolesti, ztlumil zánět a omezil krvácení. Jeho
unikátnost spočívá v kombinaci konopného extraktu s mikronizovaným dios-
minem a hesperidinem. Dále je to olej z hroznových jader s resveratrolem
a AntiHemoTM komplexem, jenž představuje široké spektrum rostlinných extrak-
tů a silic. Právě tyto složky a mechanizmy účinku zkracují dobu obtíží a urychlují
regeneraci konečníku. Přípravek je vhodný také pro těhotné a kojící ženy.

Není důvod k panice! Přinášíme novou generaci bylinných
pastilek s vysoce účinným a zároveň šetrným složením.
Díky nim vyřešíte nejen bolest a škrábání v krku, ale i zánět.

Pastilky HERBALMED Medical Antivirus Dr. Weiss rychle ulevují
od bolesti, škrábání a pálení v krku. Nejvyšší účinnost a jedinečnost
zdravotnického prostředku zaručuje unikátní kombinace a koncentra-
ce bylinných extraktů s vitaminem C. Účinné látky vytváří na povr-
chu sliznice krku ochranný film, který ji chrání a omezuje bakteriální
a virovou infekci. Tímto lokálním účinkem tlumí pálení a bolest v krku
a omezují zahlenění horních cest dýchacích. Zároveň aktivují protizá-
nětlivé a regenerační mechanizmy. K dostání v lékárnách.

Nečekejte na neblahé následky vyššího krevního tlaku
a doživotní užívání tablet s vedlejšími účinky. Sáhněte
po konopném řešení!

Revoluční doplněk stravy Hypetezin využívá spojenou sílu konopí, hlohu
a vinnou révu pro efektivní modulaci krevního tlaku a zachování dobrého
stavu srdce, cév a celého kardiovaskulárního systému. Unikátní složení je
navíc doplněno o šafrán, jenž omezuje nervové napětí a podrážděnost, kte-
ré mohou vyšší tlak způsobovat. Funguje efektivně a bez vedlejších účinků.

Zvedá se vám tlak? Sáhněte po konopí!

Pokud pociťujete dlouhodobě výpad-
ky paměti, zhoršení myšlení a sou-
středění, pak je načase vyzkoušet
GinkgoMax+Bacopa+Lecitin. Je uni-
kátní svým posíleným složením s ob-
sahem extraktu Ginkgo biloby, který
prokrvuje a vyživuje mozkové tkáně
a posiluje paměť. Díky obsahu Lecitinu
přípravek podporuje regeneraci ner-
vových buněk a pomáhá zlepšovat
soustředění. Bacopa zase pomáhá
stimulovat myšlení. Tyto látky působí
synergicky a mnohem účinněji, než
kdyby působily odděleně, a tím se zvy-
šuje účinnost tohoto doplňku stravy.

Zhoršená paměť? Ztráta myšlenek?
Nulové soustředění? Jsou okamžiky,
kdy časté zapomínání dokáže
pořádně potrápit! Neklesejte
na mysli a zamiřte do lékárny
pro jedinečného pomocníka.

Není důvod k panice! Přinášíme novou generaci bylinných 

Zánět? Bolest
v krku? Infekce?

Revoluční, maximálně účinné přípravky CannamediQ
využívající aktivní konopí najdete ve své lékárně.

Zatočte s hemoroidy díky konopí
ky paměti, zhoršení myšlení a sou-
středění, pak je načase vyzkoušet 

. Je uni-
kátní svým posíleným složením s ob-
sahem extraktu Ginkgo biloby, který 
prokrvuje a vyživuje mozkové tkáně 
a posiluje paměť. Díky obsahu Lecitinu
přípravek podporuje regeneraci ner-
vových buněk a pomáhá zlepšovat 
soustředění. Bacopa zase pomáhá 
stimulovat myšlení. Tyto látky působí 
synergicky a mnohem účinněji, než 
kdyby působily odděleně, a tím se zvy-

Trojí síla pro lepší paměť!

inzerce
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„Pro tvé
modré oči,
miláčku.“
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Napište svou bublinu

Výrazy vpisujte od středového písmene O
ke kraji kruhu. Tajenka je od čísla 1.

1. příšera
2. menší osa
3. výrobci brýlí
4. okopírovat (hovor.)
5. opak „příjezd“
6. obal na dopis
7. jm. herce

Brouska
8. díla malířů
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Na krok od nebe VI
16.45 Plné hnízdo v Jiho-

moravském kraji (3/14)
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.05 Losování Sportky a Šance
20.15 Modré stíny (3/4)

Krimiseriál (ČR, 2016)
21.25 Most! (6/8)

Komediální seriál (ČR, 2018)
22.15 Příběhy

obyčejného šílenství
Komedie (ČR, 2005)

00.05 Hercule Poirot
01.00 AZ-kvíz

16.35 Manželské etudy po dva-
ceti letech: Ivana a Václav

17.35 Manželské etudy po 35 le-
tech: Ivana a Václav

18.25 Po jedné stopě
do Afriky (5/17)

18.55 Katedrála
19.15 Babylon
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Modrá krev III (5/10)
21.05 Příběhy

starých hospod (6/8)
21.35 Po jedné stopě

do Afriky (6/17)
22.00 Mistři medicíny II
22.30 SlečnaMarplová
00.05 Balthazar II (8/10)

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu III
18.30 Ulice (4423)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Výměnamanželek XV
21.35 Survivor

Česko & Slovensko (5)
23.45 Kriminálka

Miami V (11, 12)
Krimiseriál (USA, 2006)

01.40 Kriminálka Anděl II (4)
Krimiseriál (ČR, 2010)

02.45 Na lovu III
03.40 Ulice (4423)

Seriál (ČR, 2023)
04.25 Ordinace

v růžové zahradě (40)

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Černé vdovy II (3)

Seriál (ČR, 2023)
21.35 Show Jana Krause
22.40 Show Jana Krause
23.50 Ano, šéfe!
01.05 Policie v akci
02.05 Námořní vyšetřovací

služba XIII (9)
Krimiseriál (USA, 2015)

03.05 Policie Hamburk II (7)
Krimiseriál (N, 2007)

04.15 Komisař Rex (3)
Krimiseriál (N/Rak., 1993)

06.00 Ranní fresh
09.00 1CHARTED
11.00 Óčko hity
15.00 O FEED
16.00 Óčko hity
18.00 #KAMNAAKCI:

LEWIS CAPALDI
Lewis Capaldi míří 17. 2.
do O2 areny, připravte se
s Óčkem na jeho koncert
výběrem jeho tří nej hitů

18.15 Óčko hity
Klipy nonstop

20.00 O BLACK LIST
To nejlepší z naší rapové stanice

21.00 Óčko hity
22.00 Naked Attraction
22.30 Vytuněná vagina
23.45 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy
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Jaroslav Paulík
Přeplavání Brněnské
přehrady v nejširším
místě tam a zpět.

Anketa

Váš největší sportovní úspěch?

Lukáš Říha
Vítězství

v několika šipkových
turnajích.

David Ondrejkovič
V 54 letech
jsem začal
běhat.

Příjmení Seifert se přesně na tomhle místě stává synonymem
pro roztomile rozjívenou básnířskou tvorbu. Tentokrát
panMirek zacílil na pomíjivost našeho bytí. Svůj vymazlený
příspěvek opatřil – jak bývá jeho milým zvykem – minimalistickou
grafikou.

@mojemetro

KOLIKRÁT?
„Kolikrát týdně obědváte během práce v restauraci nebo
hospodě?“ Na tuto otázku odpovědělo v říjnu loňského roku
5607 čtenářů serveru Seznam Zprávy.
Musím říci, že vyhodnocení ankety mne trochu zaskočilo. Pro
vaši představu připomínám některé výsledky: Každý den si do-
přeje oběd v gastronomickém zařízení pouze 4,5 procenta do-
tázaných, třikrát až čtyřikrát 3,1 procenta, jednou až dvakrát
4,9 procenta, občas 8,3 procenta a na otázku „už skoro nikdy“
odpovědělo kladně 79,2 procenta.
Statistika je prý, jak s oblibou říkal náš bývalý prezident a mi-
nistr financí Václav Klaus, „přesný součet nepřesných čísel“.
No, já nevím, ale každopádně se v těch číslech snažím nějak
vyznat. Určitě tu hrají významnou roli dva roky covidu, který

bezesporu zdevastoval ve-
řejné stravování. Zvykli
jsme si víc vařit doma a gi-
ganticky se rozvinul bu-
siness jídel dovezených
v krabičce.
Pak, když už jsme si chtěli
vydechnout, přišla válka
na Ukrajině, ceny zase

vzrostly. Ti, co pracovali v gastronomii, si našli jiné zaměstná-
ní a většinou se nechtějí vrátit. To má vliv na kvalitu. Zkracho-
valo mnoho dobrých i špatných restaurací. A tak, když se dí-
vám na návštěvnost restaurací před pár měsíci, kladu si otáz-
ku: A co dnes? Je to lepší, nebo horší? Ceny jdou nahoru a re-
staurace na to musí reagovat. Dáme si řízek za dvě stovky,
nebo si raději něco uklohníme doma? Budeme nadále podpo-
rovat rozvoj gastronomie, nebo na to prostě velká část popula-
ce nemá? Pokud ve zmíněné statistice téměř 80 procent do-
tázaných odpovědělo, že do restaurací nechodí na oběd „už
skoro nikdy“.
Co dnes? Jdeme na oběd?

Citát

Dáme si řízek za dvě
stovky, nebo si raději
něco uklohníme
doma?

Dopisy a vzkazy

UČITELKA

Řešení sudoku

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

Pokuď? Pokud!
Ráda bych se zapojila do
jazykové debaty. Poslední
dobou trpím, když slyším
výraz „pokuď“. Už jsme se
s přítelem na toto téma
i pohádali, že jsem prý
extramalicherná, ale mně
to prostě rve uši. A říkají
to téměř všichni, politici,
redaktoři i lékaři. Nevím,
jestli tomu tak bylo vždyc-
ky. Pokud někdo řekne
„pokud“, jsem málem
ochotna se do něho za-
milovat. Čím to asi tak
vzniklo taková epidemie
„pokuďů“?!
JANA KVĚTOŇOVÁ, ODOLENA VODA

Sobci v politice
Více než na jazyk a grama-
tiku by měli být politici
testováni na psychické
a morálně volní vlastnos-
ti. U mnoha z nich by to
mohlo odhalit psychopa-
tické rysy s totalitními
sklony, nízkým prahem
zábran, sobecké sledování
osobních zájmů a prospě-
chu s absencí sebekontro-
ly bez ohledu na občany,
stát i jejich budoucnost.

OTA DUB, STRÁŽNICE

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Nejlepší z českých
biatlonistů dojel
ve vytrvalostním
závodě osmý.

Michal Krčmář obsadil na bi-
atlonovém mistrovství světa
osmé místo ve vytrvalostním
závodě. Ztratil už při úvodní
položce, kdy dlouho odkládal
poslední ránu a strávil na pod-
ložce 46 sekund. Pak minul
první ránu vestoje, ale zbytek
střelby zvládl čistě a poprvé
se na tomto MS dostal do prv-
ní desítky. Životním výko-
nem se v Oberhofu blýskl To-
máš Mikyska, který se s dvě-
ma střeleckými chybami zařa-
dil na čtrnáctou příčku.
Aktuální nadvládu nad svě-

tovým biatlonem znovu po-
tvrdil Nor Johannes Thingnes
Bö, který navzdory dvěma
trestným minutám získal

v německém středisku už
čtvrtý titul. Šampion rozhodl
o vítězství rychlým během.
V součtu se střelbou porazil
o více než minutu krajana
Sturlu Holma Laegreida. ČTK

Zase 1. kolo
Čeští lyžaři popáté v řadě
vypadli na mistrovství svě-
ta v 1. kole soutěže druž-
stev. Martina Dubovská
(na snímu vlevo), Jan Za-
bystřan, Adriana Jelínková
a Filip Forejtek v osmifiná-
le remizovali s favorizova-
nou Itálií 2:2, ale měli hor-
ší součet časů nejlepšího
muže a nejlepší ženy. Klíčo-
vá byla porážka Zabystřa-
na, jenž byl ve svém duelu
v paralelním obřím slalo-
mu jen o setinu pomalejší
než Alex Vinatzer. Mistry
světa jsou Američané. ČTK

Šest hodin předem

U českého biatlonu působí
teprve pár měsíců, přesto už
teď zní na adresu rakouského
experta Benjamina Edera
slova chvály.

● V týmu je zodpovědný
za broušení lyží a i na MS
v Oberhofu se snaží připra-
vit reprezentantům co nej-
lepší struktury, díky nimž by
drželi na trati krok s elitou.

● Dvaačtyřicetiletý Eder řekl,
že lyže připravuje šest hodin
před startem, je rád i za zpět-
nou vazbu od závodníků. Jágrův narozeninový zápas

Hokejisté Pardubic mohou dnes v 46. extraligovém kole
udělat další krok k zisku Prezidentského poháru a ovlád-
nutí základní části soutěže. Sedm kol před koncem má
Dynamo v čele náskok 15 bodů před Vítkovicemi a před-
staví se na ledě Českých Budějovic. Speciální zápas čeká
Jaromíra Jágra (na snímku), jehož Kladno se v den 51. na-
rozenin majitele Rytířů utká s Mladou Boleslaví. ČTK

J. T. Bö získal na mistrovstvích světa 16 zlatých medailí. AP

Tradiční stáj formule 1 Ferra-
ri včera představila mono-
post SF23 pro novou sezonu
mistrovství světa. Místo ob-
vyklé prezentace statických
vozů mohli fanoušci italské
značky vidět auta naživo v po-
hybu s jezdci Charlesem
Leclercem a Carlosem Sain-
zemna volantem. Ferrari uká-

zalo nový vůz na svém okru-
hu Fiorano u továrny v Mara-
nellu. Prezentaci na zaplněné
tribuně přihlíželo pět stovek
nadšených příznivců. Jako
první dostal možnost projet
se v SF23 monacký pilot
Leclerc. Rozhodl o tom hod
mincí, který provedl nový šéf
týmu Frédéric Vasseur. ČTK

Číslo dne

29
Český brankář Karel Vejmel-
ka kryl v souboji s Nashvillem
29 střeleckých pokusů
a vychytal Arizoně výhru 4:2.
V posledních pěti zápasech
Vejmelka pomohl svému
týmu k devíti bodům.

2:0
Tenistka Petra Kvitová po-
stoupila na turnaji v Dauhá
do druhého kola. Dvojnásob-
ná šampionka na úvod porazi-
la Číňanku Čang Šuaj 7:5, 6:2.

800
Australský rekordman v běhu
na 800 metrů Peter Bol smí
po podezření z krevního do-
pingu opět závodit. Analýza
vzorku B nepotvrdila výsle-
dek první zkoušky a austral-
ská jednotka pro bezúhon-
nost sportu SIA osmadvaceti-
letému půlkaři zrušila před-
běžný zákaz startů. ČTK

ČT
K

AP

Bö. Na krk
si pověsil
čtvrté zlato

Krátce

Britky nejedou
Britská reprezentace se
nezúčastní březnového
mistrovství světa žen
v boxu. Není spokojena
s chováním mezinárodní
federace IBA a obává se
o olympijskou budouc-
nost sportu. O případ-
ném startu mužů na
květnovémmistrovství
světa v Taškentu budou
Britové ještě jednat.

Pozvali Rusko
Zástupci ruského gym-
nastického a zápasnické-
ho svazu dostali pozván-
ku k účasti na letošních
Asijských hrách. Start
v soutěžích by mohl rus-
kým sportovcům otevřít
cestu, jak se prostřednic-
tvím asijských kvalifika-
cí dostat na olympijské
hry v Paříži 2024.

Zůstává na Hané
Fotbalista Mojmír Chy-
til, o něhož má zájem
Slavia, stráví jarní část
ligové sezony v Olomou-
ci. Na Twitteru to uvedl
sportovní manažer
Sigmy Ladislav Minář.
Nevyloučil nicméně, že
třiadvacetiletý útočník
v létě z hanáckého týmu
přestoupí. ČTK

SF23. První jel Leclerc,
rozhodla o tom mince
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Ultimate Texas HoldemUltimate Texas Holdem

CashGame Poker

Ministerstvo financí varuje: Účastí na hazardní hře může vzniknout závislost! Účast osobmladších 18 let na hazardní hře je zakázána.

NOVĚOTEVŘENO 24/7
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Modré pohádkové
postavičky pochá-
zí z Belgie. V Česku
frčely jejich cover
verze známých
hitů.

Šmoulové, postavičky z nej-
populárnějšího evropského
komiksu, letos slaví 65 let
od svého vzniku. Při té příleži-
tosti vyrostla na výstavišti
v Brně na ploše přes 3000me-
trů čtverečních kompletní
šmoulí vesnice v nadživotní
velikosti. Pořadatel akce ji do-
plnil o stejně rozlehlý zábav-
ně-vzdělávací park, který
nese příznačný název Magic-
ký svět. Brány šmoulí vesnice
i zábavního parku se otevřou
10. března, navštívit je bude
možné až do 31. srpna.
Šmoulové, jejichž autorem

je belgický kreslíř Pierre
„Peyo“ Culliford, se poprvé
objevili 23. října 1958. Vrchol
komiksové slávy modří skřít-
kové zažívali v 60. a 70. le-

tech. Od 80. let se pak vysílal
americko-belgický seriál
Šmoulové, díky němuž se ko-
miksové postavičky staly ne-
dílnou součástí popkultury.
V roce 2021 vznikl nový
šmoulí seriál, který používá
nejmodernější technologie
3D animace.
V českém prostředí nesmí-

me zapomenout ani na šmou-
lí cover verze známých hitů,
které v roce 1996 odstartova-
la Šmoulí super disko šou.
Celkem se prodalo 315 tisíc
kopií a album se stalo nejpro-
dávanějším v období
1996–2016.

Poprvé v Česku
Zábavně-vzdělávací park

Šmoulové – Magický svět při-
náší poprvé do Česka šmoulí
universum, a to v nadživotní
velikosti. Šmoulové, jejichž
běžná velikost odpovídá
třem na sobě postaveným ja-
blkům, zvou děti i dospělé
přímo do svých houbových
domečků.
„Šmoulové představují fe-

nomén nejen ve své rodné
Belgii, ale i u nás. Proto věří-

me, že si náš nejnovější pro-
jekt užijí děti i dospělí. Šmou-
lí vesnice zabírá celé přízemí
pavilonu C na brněnském vý-
stavišti, kde donedávna bylo
možné navštívit populární vý-
stavu Tutanchamon. Nádher-
né domečky jsou v nadživot-
ní velikosti, aby do nich poho-
dlně mohl vejít i dospělý člo-
věk. Díky interaktivním prv-
kůmpakmají návštěvníci po-

cit, že se sami stali šmouly.
A pravděpodobně se jim ani
nebude chtít odejít,“ láká na
šmoulí svět v Brně Květa Ha-
velková ze JVS Group. Společ-
nost je pořadatelem akce.
Kouzelná šmoulí vesnice

nabízí spoustu objevů a inter-
aktivních her. Malí i velcí ná-
vštěvníci budou moci zjistit,
kterému ze slavných šmoulů
se nejvíce podobají, a také se
naučit jejich řeč.

Kdo zachrání les?
Šmoulové – Magický svět

přinese nejen zábavu, ale
také poznání. Posláním pro-
jektu je inspirovat děti i je-
jich doprovod k ochraně ži-
votního prostředí. Návštěvní-
ci se hravou formou dozvědí,
jak pečovat nejen o šmoulí,
ale především o náš lidský
les. Spolu se šmouly prožijí
napínavé dobrodružství,
ve kterém zvítězí nad zákeř-
ným čarodějem Gargamelem
a jeho kocourem Azraelem
a zachrání přírodu.
Pro školy pořadatel připra-

vil speciální vzdělávací pro-
gram, který pomáhá učite-

lůmprobrat s dětmi složitá té-
mata jednoduchým způso-
bem.Děti se díky tomu dozvě-
dí o nutnosti ochrany příro-
dy, klimatické změně či
podrobnosti o životě v čes-
kém lese. Prohlídku šmoulí
vesnice završí let na čápovi
díky virtuální realitě.

Jedna návštěva nestačí
Šmoulí vesnici v přízemí

pavilonuC doplňuje ještě jed-
no patro, kde návštěvníky če-
kají různé aktivity. Obrovská
LEGO herna, dopravní hřiště,
závody autíček či první a jedi-
ná dráha pro retro kolečkové
brusle v Brně. „Nudit se u nás
nebude nikdo – malé či starší
děti ani dospělí. Na brněn-
ském výstavišti vzniklo mís-
to, kde se budou bavit celé ro-
diny. Připravili jsme tolik
možností, že jedno odpoled-
ne pro maximální vyžití
zkrátka nebude stačit,“ dodá-
vá Havelková.
Zábavně-vzdělávací park

Šmoulové – Magický svět
bude otevřený každý všední
den od 10 do 19, o víkendech
od 9 do 19 hodin. METJe tu i virtuální realita.

Šmoulí vesnice v nadživotní velikosti zabírá přes 3000 metrů čtverečních. 2x JVS GROUP

Na brněnském výstavišti
vyrostla celá šmoulí vesnice
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„Ujíždění před nosem“
se neřeší.

Dopravní podnik města Brna za loň-
ský rok eviduje celkem 413 stížností
cestujících na své služby. Jedná se tak
o nejnižší číslo za dobu, kdy připo-
mínky eviduje.
„Zpětná vazba od cestujících je

pro nás velmi důležitá. Zabýváme se
každým podnětem, který obdržíme.
Většina z nich je neoprávněná, ale po-
kud je chyba na naší straně, pracuje-
mena tom, aby se neopakovala. Důka-
zem toho, že se agendě věnujeme, je
i klesající počet stížností. Loňských
413 připomínek představuje čtvrtinu
oproti jejich počtu v předcovidových
letech,“ říká generální ředitel Doprav-
ního podniku města Brna Miloš Ha-
vránek a dodává, že podnik eviduje
za loňský rok i 160 pochval.
Pouhá čtvrtina stížností spadá po-

dle dopravního podniku do kategorie
oprávněných. Nejčastěji si cestující
stěžují na postup řidičů. Obvykle jim
vadí, že nedoběhli spoj, ohrazují se
proti nedodržení jízdního řádu nebo
údajnému brzkému odjezdu ze za-
stávky. Typickým příkladem takové

stížnosti je výtka, že řidič nepočkal
na dobíhajícího cestujícího a ze za-
stávky odjel. „Konkrétně tento typ
stížnosti patří mezi neoprávněné. Po-
dle přepravních podmínek musí být
cestující v době příjezdu vozidla při-
pravený na zastávce. Řidiči nemají po-
vinnost na dobíhající čekat, zdržují
tím všechny ostatní pasažéry, kteří
vozem jedou nebo na něj čekají na
dalších zastávkách,“ zdůvodňuje ve-
doucí komunikace se zákazníky Rena-
ta Singerová.
Dopravní podnik zároveň uznává,

že mezi stížnostmi jsou i podnětné
připomínky. „Pokud je to v našich si-
lách, rádi jim vyhovíme. Několikrát
se v minulosti stalo, že jsme napří-
klad přizpůsobovali jízdní řád otevíra-
cí době velkých obchodů nebo pracov-
ní době továren, aby se jejich zaměst-
nanci dostali co nejrychleji domů,“
říká Havránek.
Z pochval, které cestující zaslali, se

většina týká poděkování řidičům.
Lidé oceňují milý přístup, styl jízdy,
ochotu při nástupu či výstupu lidí
s handicapem nebo pomoc při hledá-
ní ztracených věcí. Stížnosti i pochva-
ly mohou cestující podávat prostřed-
nictvím webových stránek dopravní-
ho podniku. RADEK BABIČKA

Z pochval, které cestující zaslali, se většina týká poděkování řidičům. DPMB

Nejčastěji si cestující stěžují na postup řidičů. RADEK BABIČKA

Třetí únorový víkend tak patří tradičně
průvodcům a jejich tematickým prohlíd-
kám a již 20. ročník v Brně velmi oblí-
beného Mezinárodního dne průvodců
připravil i letos TIC BRNO ve spolupráci
s Asociací průvodců ČR.
Město si můžete s profesionálními prů-
vodci projít až na jednu výjimku, kdy je
do ceny vstupného zahrnuta i prohlídka
muzea, za sympatické vstupné 30 korun,
tak určitě neváhejte si tuto kratochvíli
vyzkoušet, pokud jste ji ještě nikdy neza-
žili, nebo zopakovat, pokud ji znáte.
V sobotu 18. a neděli 19. února je pro vás
připraveno celkem třiadvacet prohlídek,
z toho dvě v ukrajinštině, a po jedné
v němčině a angličtině. Trvají dle zvo-
leného tématu jednu a půl až dvě hodi-
ny. Počet míst na procházku je omezen
a předprodej v infocentrech TIC BRNO
i na webu již běží, tak neváhejte, vstu-
penky bývají hned pryč nejen díky své
velmi vstřícné ceně. Připravena jsou léty
ověřená, ale i nová témata a Meziná-
rodní den průvodců patří každoročně
k nejnavštěvovanějším akcím TIC BRNO.

Zvaní jste k prohlídce Nové i Staré radni-
ce, do Masarykovy čtvrti, do městských
částí Komín a Královo Pole i do bývalého
Josefova. Josefov, aneb Brno za Kolištěm,
je onou jedinou prohlídkou s vyšším
vstupným 60 korun, neboť v ceně je
i návštěva Muzea romské kultury. Dále
můžete poznávat Brno divadelní či vě-
zeňské, kuriozity i vnady města nebo
názvy brněnských ulic a domovní zna-
mení. Přenesete se do období před 100
lety nebo vyslechnete brněnské pověsti
a morytáty.
To vše a mnohem víc třetí víkend v úno-
ru. Oslavte Mezinárodní den průvodců
s průvodci profesionály, od kterých se
dozvíte spousty zajímavých informací
a prožijete příjemné chvíle. Potkáme
se na slavnostním zahájení v sobotu
18. 2. 2023 v 10.00 hodin.

Podrobnosti najdete na:
www.gotobrno.cz/MDP

Mezinárodní den průvodců
s prohlídkami za 30 Kč
Již od roku 1990 se
po celém světě 21. únor
slaví jako Mezinárodní
den průvodců.

TIC BRNO ↓

MEZINÁRODNÍ DEN
PRŮVODCŮ
18.—19. 2. 2023

Více informací na:
www.gotobrno.cz/MDP

TIC BRNO p.o. finančně
podporuje statutární město Brno.

TIC BRNO ← GO TO BRNO.cz

Stížností
na dopravní
podnik ubývá
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Herec si komické
situace zapisuje
do deníku, který
nosí stále s sebou.

Divadlo Bolka Polívky uvedlo
novou autorskou inscenaci
performera Pavola Seriše. Di-
vadelní koláž zahrnuje prvky
stand-upu, divadelního dra-
matu, pantomimy, tance a ne-
chybí ani improvizace.

Jak vyslovit české ř
„Spojil jsem své zápisky

z deníčku za poslední tři roky
do dadaistické koláže,“ popi-
suje Pavol Seriš. „Zápisník
s sebou nosím všude.
Do kina, divadla, vlaku, leta-
dla. Když řídím, kolikrát mu-
sím zastavit, abych si do něj
něco zapsal. Zábavné situace
vidím třeba i v supermarke-
tu. Všechno tedy vychází
ze života, a jak známo, lidé se
rádi smějí situacím, ve kte-
rých se poznávají,“ říká Seriš.
Jeho one-man show obsahuje
přibližně čtyři desítky skečů,
v nichž se Seriš proměňuje

do obdobného množství po-
stav.
S vědomím, že při fyzicky

náročném výkonu není jeho
čeština stoprocentní, zvolil
Seriš pro Dada Revue svoji
rodnou slovenštinu. Diváci se
však mohou těšit na postavy
mluvící různými jazyky i na
spoustu slovního humoru.
„Studoval jsem jazyky a to, že

mě baví, se v Dada Revue od-
ráží. Mám tam třeba italskou
postavu či polského hodino-
vého manžela,“ vypráví Se-
riš, kterého slovní hříčky
baví a hraje si i s češtinou
a slovenštinou. „Vyprávím
třeba o tom, že výslovnost
slov s jedním řmi nedělá pro-
blém. Ale když jsou ve slově
dvě ř, už je to horší. Jako tře-

ba slova řeřicha nebo chřes-
týř,“ naráží na častý úkaz,
kdy Slováci ovládající výslov-
nost ř pak toto písmeno poně-
kud nadužívají. „Až to budu
hrát na Slovensku, tak tenhle
vtípek nejspíš spousta lidí ne-
pochopí, protože si budou
myslet, že se chřestýš česky
skutečně řekne chřestýř,“ ne-
pochybuje Seriš.

Zapomenout na těžkosti
a útrapy
Slovenský herec ve své re-

vue vychází z tradic dadais-
mu a pracuje s prvky bezvý-
znamnosti, náhody i nesmys-
lu. „Dadaismus je obrana pro-
ti šílenému světu. Tento smu-
tek bezvýznamného humoru
a zároveň veselí, které kolem
sebe působí, je vlastně tím
nejlepším lékem na každo-
denní útrapy. Ostatně dadais-
mus rozkvetl za první světo-
vé války a ze stejného období
máme i Haškova Švejka,“ při-
pomíná principál divadla Bo-
lek Polívka.
Válku ani aktuální politic-

kou situaci či osobnosti Seriš
ve své koláži nezmiňuje. Cí-
lem představení Dada Revue
je totiž pomoct divákům na
chvíli zapomenout na celý
svět okolo. „Přestože součas-
nou válku na Ukrajině nezmi-
ňujeme, historie nám ukazu-
je, že dadaismus je vždy po-
třeba víc právě ve chvílích,
kdy je válka někde blízko,“
uzavírá režisér Dalibor Buš.
Nejbližší představení Dada
Revue je na programu
25. února. RADEK BABIČKA

Na Slovensku české vtipy možná zaniknou.Dada Revue odráží i hercovu zálibu v jazycích.

Čtená Kati
V Divadle Bolka Polívky se
začíná zkoušet nová hra
Kati, která bude mít premié-
ru 31. března. Účinkovat v ní
budou Petr Halberstadt, Ja-
romír Dulava, Bolek Polívka
a další. Režisérem je Ondřej
Sokol. Černá komedie Marti-
na McDonagha, oceněná Oli-
vier Awards za nejlepší hru
roku, se odehrává koncem
60. let ve Velké Británii, kde
byl právě zrušen trest smrti
a kde se druhý nejslavnější
kat Jejího Veličenstva potý-
ká s otázkou, co dál. V mrazi-
vé grotesce se rozvíjí střet
starého a nového světa i pří-
běh katů, kteří si svou práci
tak trochu vzali domů. MET

Podle Seriše je humor nejlepším lékem. 3x DAVID KONEČNÝ
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Dadaismus je obrana proti
šílenému světu, říká Seriš
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Kuchařská show před-
staví tradiční i moderní
recepty bez chemie.

Vyhlášení uzenáři se již devátým
rokem sjedou na hrad Veveří, aby po-
těšili svými výrobky milovníky masa.
Slavnosti moravského uzeného se
uskuteční 25. a 26. února.
Jak nejlépe zpracovat maso, poradí

známý řezník Martin Klouda, pokr-
my s uzeným připraví šéfkuchaři
Lukáš Nečas a Michal Göth. Své kuli-
nářské umění předvede i herečka
Markéta Hrubešová. Kromě klasické-
ho uzeného masa budou k ochutnání
klobásy, šunky i zabijačkové delikate-
sy. Vše podle tradičních rodinných re-
ceptur bez užití chemie.
„Chceme hostům ukázat, že tradič-

ní moravská kuchyně má stále co na-
bídnout, ať už se jedná o výbornou
chuť nebo kvalitu masných výrobků.
Slavnosti jsou živou ukázkou toho,

jaké potraviny máme ve svém okolí k
dispozici. Chceme, aby se lidé naučili
dávat těmto tradičním moravským
a českým výrobkům přednost,“ vy-
světluje organizátor Pavel Pichler. Ná-
vštěvníci pak v hlasování sami roz-
hodnou, který uzenář má nejlepší
uzené.
Kromě ochutnávání uzeného při-

pravili pořadatelé i další program.
V rámci řeznické školy se zájemci do-
zvědí, jak se správně porcuje maso
a jak zpracovat celého čuníka. Ku-
chařská show zase představí lahodné
recepty z tradiční, moderní i evrop-
ské kuchyně. Chybět nebudou stánky
se svařákem, punčem a dalšími nápo-
ji pro zahřátí.
„Opět jsme připravili také vinařský

stan, kde bude více než dvacítka vina-
řů nabízet k uzenému svá vína. Klo-
básky si návštěvníci opečou na otevře-
ných ohništích na nádvoří hradu, na
řemeslném jarmarku se představí
30 výrobců a děti zabaví divadlo, ku-
chařská škola či kvíz,“ doplňuje ředi-
tel akce Michal Burian. RADEK BABIČKA

Návštěvníci budou hlasovat, který uzenář má nejlepší výrobky.

Na festivalu budou k ochutnání klobásy, šunky i zabijačka. 2x ECEAT

Hrad Veveří
provoní uzené

2. 5. Sono Centrum

JAZZFESTBRNO.CZ

SUPERBLUE:
KURT ELLING
FEAT. CHARLIE HUNTER

Elling, Cohen, Aldana.
JazzFestBrno začíná!

Hlavní část letošního festivalu
JazzFestBrno se uskuteční od 7. břez-
na do 19. května. K jednomu z vrcho-
lů bude jistě patřit koncert Kurta
Ellinga 2. května v Sono Centru.
Kurt Elling patří mezi pár vyvole-
ných, jejichž hlas poznáte ve zlomku
sekundy. Jeho sytý baryton se ladně
pohybuje ve čtyřoktávovém rozsahu
a posluchačům se prodírá až do mor-
ku kostí. „Elling s ním navíc nakládá
jako virtuózní improvizátor a přesvědčivý
vypravěč,“ říká umělecký ředitel fes-
tivalu Vilém Spilka. Rodák z Chica-
ga se už přes dvě dekády pohybuje
v popředí jazzové scény, a to díky své
umělecké odvaze, dynamice a ori-
ginalitě. Elling proslul mimo jiné
psaním osobitých textů na známé
melodie z pera největších osobnos-
tí jazzu, jakými jsou John Coltrane,
Keith Jarrett nebo Pat Metheny.

To mladá chilská saxofonistka Meli-
ssa Aldana, která zahraje 26. března
v Cabaretu des Péchés, hledá inspira-
ci pro své desky u malířky Fridy Kah-
lo a ve staletími se táhnoucí tradici
tarotových karet. V obou případech
si vysloužila nominaci na Grammy
za nejlepší improvizované jazzové
sólo. Kariéra jihoamerické señority
je tak v plném rozpuku. Jen o dva
dny později se na stejném místě
představí pianista Emmet Cohen,

který přivítal za uplynulé roky ve
svém newyorském bytě desítky hu-
debníků a miliony diváků. Z jeho
série Live from Emmet’s Place se
stala nejsledovanější pravidelná on-
line jazzová show na světě. Nyní si
jeho hudbu konečně můžeme užít
i jinak než jen prostřednictvím jed-
niček a nul. Kompletní program
a vstupenky jsou k dispozici na webu
jazzfestbrno.cz.

Dominik Fiala

Program 22. ročníku festivalu
JazzFestBrno je kompletní. K již
dříve zveřejněným hvězdám
přibyla další významná jména
současné jazzové scény,
nechybí mezi nimi například
charismatický zpěvák Kurt
Elling, kometa youtubových videí
Emmet Cohen nebo saxofonistka
nominovaná na letošní Grammy
Melissa Aldana (na fotu).
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Zatímco mezi ně-
kterými členy cimr-
manovské výpravy
k severním pólu
nadšení nevládlo,
o cestu morav-
ských vědců k jižní-
mu pólu byl neob-
vyklý zájem.

Celkem 23 členů má letošní
expedice Masarykovy univer-
zity, která na konci ledna za-
mířila na Antarktidu. Část vý-
pravy obsadila Českou vědec-
kou stanici J. G. Mendela
na ostrově Jamese Rosse, kde
stráví zhruba dva měsíce, de-
vítičlenná skupina pracuje
na ostrově Nelson Island.

Zkoumají také vliv stresu
na zdraví
Cílem letošní expedice je

dlouhodobý monitoring kli-
matu a komplexní sledování
stavu tamních ledovců, dlou-
hodobě zmrzlé půdy, odled-
něného území umožňujícího
růst nižších rostlin či říčních
a jezerních systémů.
„Pokračovat bude loni za-

počatý pětiletý projekt zamě-
řený na studium změny dlou-
hodobě zmrzlé půdy v oblasti
Antarktického poloostrova
stejně jako medicínský vý-
zkum vlivu stresu na fyzické
zdraví pracovníků v polár-
ních oblastech ve spolupráci
s Fakultní nemocnicí Ostra-
va,“ říká vedoucí letošní expe-
dice Filip Hrbáček z Přírodo-
vědecké fakulty Masarykovy
univerzity. Nově vědci na sta-
nici nainstalují a otestují pří-
stroje promonitorování dlou-
hodobě zmrzlé půdy. Do bu-

doucna má systém umožnit
kvantitativní analýzu součas-
ného vývoje půdního ledu
v oblastech dlouhodobě zmrz-
lé půdy v souvislosti s klima-
tickými změnami.

Do výzkumu zasáhla válka
Členem letošní výpravy je

i ukrajinský vědec Anton Pu-
hovkin, kterého Přírodově-
decká fakulta Masarykovy
univerzity zaměstnala v rám-
ci podpory ukrajinských uči-
telů a vědců postižených vál-
kou. Vědec, který se speciali-
zuje na výzkum lišejníků, se
loni na jaře kvůli válce ne-
mohl vrátit na Ukrajinu. „Po
roce stráveném na ukrajin-

ské polární stanici na ostrově
Ganlindez se mu podařilo do-
stat až do Polska, odkud na zá-
kladě předchozích kontaktů
vedla jeho cesta k nám do
Brna,“ popisuje manažer Čes-
kého antarktického výzkum-
ného programu Pavel Kapler.
Letos se tak Puhovkin na An-
tarktidu vrací už jako zaměst-
nanec brněnské univerzity.
Dostane se ale i na svou do-
movskou stanici, kam zavítá
po skončení pobytu na Nelso-
nově ostrově. „Díky němu
a spolupráci s ukrajinským
národním programem získa-
jí naši uživatelé přístup k no-
vým vzorkům a naše přístro-
jové vybavení se dostane na

ukrajinskou stanici, kterámá
na rozdíl od našich celoroční
provoz,“ doplňuje Kapler.

Na vědecké oznámkování
čeká i spodní prádlo
Během letošní expedice za-

čne i testování pomocného
zařízení pro automatickou
meteorologickou stanici, kte-
ré se uchází o udělení licence
na používání ochranné ob-
chodní známky Testováno
v Antarktidě. Za dobu expe-
dic na Antarktidu získalo
z dvaadvaceti uchazečů certi-
fikaci celkem deset výrobků
od obuvi do náročných pod-
mínek přes termoregulační
prádlo, impregnaci nebo ple-

tenémerino čepice až po hyd-
roizolační fólie.
Na stanici J. G. Mendela,

která vědcům slouží již déle
než patnáct let, proběhne
také rozsáhlá oprava střechy
hlavního ubytovacího objek-
tu. Pro zajištění těchto prací
musela fakulta najít zkušené-
ho pokrývače izolatéra schop-
ného pracovat v extrémních
podmínkách.
Ve výběrovém řízení, do ně-

hož se přihlásilo na tři sta zá-
jemců, nakonec uspěl horole-
zec Dimitris Georgiadis,
mimo jiné také pro své dlou-
holeté pracovní zkušenosti
pokrývače z oblasti Hrubého
Jeseníku. RADEK BABIČKA

Česká vědecká stanice J. G. Mendela na ostrově Jamese Rosse 3x MENDELOVA UNIVERZITA BRNO

Brněnští polárníci vyrazili na
Antarktidu. Vzali i pokrývače

Barvy české antarktické stanice jsou nepřehlédnutelné. Brněnští polárníci monitorují v Antarktidě klima.
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Na jižní Moravě v loňském roce pře-
nocovalo 1 992 679 turistů. Meziroč-
ně jde téměř o poloviční nárůst, proti
předcovidovému roku 2019 jde zatím
o pokles o sedm procent. Vyplývá to
z dat, která zveřejnil Český statistic-
ký úřad. Počty přenocujících turistů
se pozvolna vrací na předcovidovou
úroveň.
Podíl českých turistů byl loni

70 procent, což je více než v roce
2019. Tehdy jich na jižní Moravě pře-
nocovalo 1,38 milionu, zatímco loni
1,47 milionu. Zahraniční hosté se za-
tím v takovémíře nevrátili, i kdyžme-
ziročně byl jejich počet téměř dvaa-
půlkrát vyšší. Před čtyřmi lety jich ale
bylo 757 tisíc, loni téměř 527 tisíc. Za-
tím stále chybějí například turisté
z Asie. Jednoznačně převládají Slová-
ci, jichž loni přenocovalo v kraji
123 tisíc, následují Poláci, Němci a Ra-
kušané. Jezdí tedy ti, kteří tomají blíz-
ko. Citelně nižší počet zahraničních
turistů znamená také podle destinač-
ních agentur výrazně nižší útraty,
a tedy tržby pro poskytovatele služeb.
Jižní Morava se také na rozdíl od

většiny ostatních krajů potýká s dlou-
hodobě stagnujícím počtem přenoco-
vání. Průměr 1,8 noci na turistu je nej-
nižší z celé republiky i přes snahu

destinačních agentur udržet turisty
na jižní Moravě delší dobu. I když cel-
kový počet turistů, kteří na jižní Mo-
ravě přenocoval, je druhý největší po
Praze, v celkovém počtu strávených
nocí jsou na tom lépe Královéhradec-
ký, Karlovarský a Jihočeský kraj.
Do statistik přenocujících turistů

byli loni započítáni také Ukrajinci,
kteří si ubytování hledali a hradili
sami, nicméně majitelé ubytovacích
kapacit nebyli schopni rozlišit ve
všech případech, zda jde o uprchlíka,
či turistu. „Do počtu návštěvníků tak
mohly být započítány i osoby, které
nelze objektivně považovat za účast-
níka cestovního ruchu dlemezinárod-
ních doporučení,“ uvedl ve zprávě
Český statistický úřad. ČTK

Turisty lákají atrakce. MAFRA

VIDA!přehlídka
robotů

25. února 2023
10.00—18.00

workshopy
a dílny pro děti

výroba robota
programování robota

Science show
Oskar a 3D bratři

Projekt podpořil

www.vida.cz

Křižkovského 12, Brno

Zábavní vědecký

park VIDA!

VIDA! vás vezme do světa robotů

Akce VIDA! Roboti začíná v 10:00
a až do 18:00 nabídne nevšední pře-
hlídku robotů, ale také worksho-
py a dílny pro děti. „Vyzkoušíte si
programování malých ozobotů pomocí
barevných kódů, to zvládnou děti už od
4 let. V naší laboratorní dílně pak můžete
vyrobit robota WOBBLEBOT z CD disku.
A taky uvedeme představení pro nejmen-
ší návštěvníky Oskar a 3D bratři, které
se věnuje digitálnímu světu a výhodám
reálných vztahů. Chceme dětem přiblížit,
jak funguje svět technologií, který je sice
lákavý, ale má svá pravidla,“ láká na ro-
dinnou akci Lucie Koubková z VIDA!

„Jedním z největších lákadel pro děti
je výroba vlastního hopsajícího robůtka
z CD disku s názvem WOBBLEBOT. Hra-
ní z ozoboty, programování robotů z lega,
nebo formule od studentů z brněnského
Vysokého učení technického. Taky se na
VIDA! Roboti potkáte s robotickou recepč-

ní a řadou dalších robotických zajímavos-
tí. Sobotní program je v rámci běžného
vstupného do expozice,“ doplnil ředitel
VIDA! Lukáš Richter.

Studenti z brněnského Vysokého
učení technického (VUT) předvedou
simulátor závodní formule, na kte-
rém si vyzkoušíte pocity pilota for-
mule 1. Tým TU Brno Racing VUT je
jedním z nejlepších týmů ve světové
soutěži v kategorii studentských for-
mulí na spalovací motor. Stolní hru
Air hockey (vzdušný hokej) asi zná-
te, jak ale hra dopadne, když svého
protihráče neuvidíte? Dokážete ho
porazit? Přijďte si vyzkoušet souboj
s Air Hockey Robot.

„Roboti umí řadu věcí, například vy-
řešit hlavolam Hanojských věží. Přijďte
se podívat, jak si s tím robot poradil. Stu-
denti z VUT připravili pro nejmenší ná-
vštěvníky tematické pexeso, dále mecha-
nické modely jako robotický pavouk, mini
segway a rotační inverzní kyvadlo. Taky
vám ukážou, co vše se dá vytvořit pomocí
Lego MINDSTORMS,“ doplnila nabídku
Kateřina L. Brettschneiderová, mluv-
čí VIDA!

Otevírací doba VIDA! v únoru
Pondělí 9:00–14:00
Úterý až pátek 9:00–18:00
Víkendy 10:00–18:00

VIDA! science centrum
Křížkovského 12, Brno
www.vida.cz
www.facebook.com/vidabrno

V únoru nastane ve VIDA!
největší robotické klání
v rámci ČR. V pátek
24. února proběhne pod
vedením týmu Domu dětí
a mládeže Helceletova
Robotiáda. Své robotické
znalosti a dovednosti poměří
týmy v sedmi napínavých
disciplínách. V sobotu
25. února pak vypukne
zábavný program plný robotů
VIDA! Roboti pro rodiny
s dětmi.

Turisté. Návštěvníků
z Česka bylo loni víc

ČT
K

Obsah je tajný, ví se jen o kopřivách
Objem výroby starobrněnského zeleného piva se opět přibližuje k před-
pandemickým hodnotám. Sládci v těchto dnech připravují 4520 hektolit-
rů, což je o 735 hektolitrů více než loni. Třináctistupňový velikonoční spe-
ciál slaví 18 let a v Česku a na Slovensku se začne čepovat na Zelený čtvr-
tek, který letos připadá na 6. dubna. Velikonoční speciály vaří i desítky
dalších pivovarů v Česku včetně největších průmyslových. „Pro zelené
pivo máme speciálně vyrobený extrémně světlý slad, způsob vaření na
dva rmuty zůstává stejný. Na chmelení se používá pouze žatecký polora-
ný červeňák,“ popsala celý proces ředitelka pivovaru Klára Konupčíková.
Důležitou složkou speciálu je také bylinný výluh. Připravuje se z několika
druhů bylin. Jedinou odtajněnou surovinou směsi je kopřiva. „Přesné slo-
žení a dávkování je od začátku výrobním tajemstvím. Řádově potřebuje-
me litry výluhu,“ uvedl sládek a manažer kvality Jiří Brňovják. ČTK
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této pamětní medaile.

Zušlechtění: 24karátové
zlato

Průměr: 33 mm

Hmotnost: 15,5 g

Země emitenta: Česká repu
blika

Kvalita: Nejvyšší m
incovní

kvalita

Avers: Pamětní ražba

zobrazující
oponu

Národního
divadla,

opis

Revers: Znak lva v
erbu

s nápisem
Národ sobě

Stanislav M
áša

ředitel

Opona Nár
odního div

adla
Opona Nár

odního div
adla

dd 1

10.03.21 12:05

Téma:
140. výročí Národního divadla

Emise:
Pamětní medaile Národní divadlo zušlechtěná ryzím zlatem a unikátně kolorovaná

Důležité:
Bez jakýchkoliv dalších závazků

Pozor:
1 ks na objednávku

Distributor:
Národní Pokladnice

Vzhledem k exkluzivitě nabídky a očekávanému velkému
zájmu je možné objednat pouze 1 ks pamětní medaile
věnované 140. výročí Národního divadla. Poštovné a balné neplatíte
– máte jej ZDARMA. Nenechte si ujít tuto jedinečnou medaili!
Objednávka je bez jakýchkoliv dalších závazků.

www.otevrenidivadla.cz
Speciální nabídka je platná pouze 10 dní!

Nejrychlejší rezervace:
Internetový rezervační systém:
www.otevrenidivadla.cz
Telefonní rezervační linka:
810 50 50 20
Po-Pá 9:00-18:00, So-Ne 9:00-15:00
Modrá linka – voláte za běžnou cenu místního hovoru

Avers: Opona Národního divadla

Revers: Znak lva v erbu s nápisem Národ sobě

Průměr: 33 mm

Hmotnost: 15,5 g

Kov/Zušlechtění: Mědinikl, Zušlechtěno ryzím zlatem,
kolorováno

Dárky ZDARMA Umělecky zpracované album
k ražbě: Tematicky laděná magnetka

Certifikát autentičnosti

Internetový rezervační systém
www.otevrenidivadla.cz

QR objednávka

Nejrychlejší způsob rezervace:
www.otevrenidivadla.cz; tel.: 810 50 50 20

Oslavte významné jubileum jedinečnou medailí!

Existuje jen málo monumentů, které by se dotýkaly srdcí nás
všech,Národní divadlo však mezi ně nesporně patří. Je symbolem
národní pospolitosti, kdy se naši předci, chudí i bohatí, kdysi
stmelili a vynaložili své nemalé úspory na jeho vybudování. Ne
nadarmo nad Hynaisovou oponou v ústředním sále má své čestné
místo nápis „Národ sobě“.
A právě opona Vojtěcha Hynaise je hlavním motivem naší
exkluzivní pamětní medaile zušlechtěné ryzím zlatem a bohatým
kolorováním.
Využijte jedinečnou příležitost získat za výhodnou cenu 199 Kč,
bez jakýchkoliv dalších závazků, originální medaili věnovanou
140. výročí Národního divadla. Společně s medailí navíc získáte
tematicky laděné dárky ZDARMA.

POZNÁMKA: Při objednávce prosím uveďte číslo rezervace

VAŠE ČÍSLO REZERVACE: 72017341

CENA: pouze 199 Kč (poštovné a balné ZDARMA)

DŮLEŽITÉ: Bez jakýchkoliv dalších závazků

ZPŮSOB REZERVACE: www.otevrenidivadla.cz; 810 50 50 20

Získejte symbol národní hrdosti do svých rukou

Exkluzivní numismatická premiéra

Oslavte významné jubileum jedinečnou medailí!

pouze 199 Kč
poštovné a balné ZDARMA

Cena:
pouze 199 Kč (poštovné a balné ZDARMA)

INZERCE


